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Z obrad sesji
W dn. 27 kwietnia 2023 roku odbyła się LII sesja 
Rady Miasta i Gminy Buk.

Porządek sesji:
I. Sprawy organizacyjne.
1. Otwarcie LII sesji Rady Miasta i Gminy oraz stwierdzenie 

prawomocności obrad.
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji z dnia 28 marca 

2023 r. 
3. Przedstawienie porządku obrad.

II. Informacje. Sprawozdania.
1. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Miasta i Gminy 

Buk między sesjami.

III. Rozpatrzenie projektów uchwał.
1. Nadanie tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIASTA I GMINY BUK” 

Pani Irenie Kamyszek.
2. Nadanie tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIASTA I GMINY BUK” 

Panu Zbigniewowi Filipiakowi.
3. Nadanie tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIASTA I GMINY BUK” 

Panu Marianowi Górczakowi.
4. Nadanie tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIASTA I GMINY BUK” 

Panu Tomaszowi Łubińskiemu.
5. Nadanie tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIASTA I GMINY BUK” 

Panu Jerzemu Mrówce.
6. Nadanie tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIASTA I GMINY BUK” 

Panu Tadeuszowi Raburskiemu.
7. Przystąpienie do sporządzenia zmiany Studium uwarun-

kowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
Miasta i Gminy Buk.

8. Nadanie nazwy ulicy Kamienna w Kalwach.

9. Określenie sezonu kąpielowego oraz wykazu kąpielisk na 
terenie Miasta i Gminy Buk w roku 2023.

10. Partycypowanie w kosztach w zakresie likwidacji wyrobów 
zawierających azbest na terenie Miasta i Gminy Buk.

11. Zmiana Uchwały Nr XLVIII/427/2022 Rady Miasta i Gminy 
Buk z dnia 29 grudnia 2022 r. w sprawie budżetu Miasta 
i Gminy Buk na 2023 rok. 
a.  Zmiana Uchwały Nr XLVIII/426/2022 Rady Miasta 

i Gminy Buk z dnia 29 grudnia 2022 r. w sprawie uchwa-
lenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy 
Buk na lata 2023-2039.

IV. Interpelacje i zapytania.
V.   Oświadczenia radnych.
VI.  Wystąpienia osób niebędących radnymi.
VII.  Komunikaty.
VIII.  Zakończenie.

Realizacja zadań służących 
mieszkańcom

O bieżącym utrzymaniu dróg gminnych, realizowanych inwestycjach i pozyskanych 
dofinansowaniach, wsparciu udzielonym strażakom, dystrybucji węgla dla 
mieszkańców na zasadach preferencyjnych – o tym między innymi mówił burmistrz 
MiG Buk Paweł Adam podczas LII sesji Rady Miasta i Gminy Buk, która odbyła się 
27 kwietnia br. Ponadto przyjęto projekty uchwał, radni przedstawili interpelacje 
i zapytania, wystąpili też mieszkańcy niebędący radnymi. 

Sesja rozpoczęła się od przedstawienia 
sprawozdania burmistrza MiG Buk z dzia-
łalności między sesjami. 

Dystrybucja węgla dla mieszkańców 
na zasadach preferencyjnych 

 Do końca kwietnia br. MiG Buk realizuje 
zadanie związane z dystrybucją węgla dla 
mieszkańców na zasadach preferencyjnych. 
– Od początku, tj. od listopada 2022 roku 
w prowadzonej przez gminę akcji sprzedaży 
węgla mieszkańcy złożyli 727 wniosków. 

Z zakupu węgla po preferencyjnej cenie 
skorzystało 578 gospodarstw domowych, 
w sumie zakupiono 815 ton węgla, co daje 
wartość sprzedanego węgla: ponad 1,5 mi-
liona złotych. Wnioski można było składać 
do 15 kwietnia br. – mówił burmistrz.

Obecnie trwają prace legislacyjne nad 
zmianą ustawy w tym zakresie, które dotyczą 
sprzedaży węgla pozostawionego w gminie – 
tzw. sprzedaży końcowej. Nowe regulacje mają 
na celu zminimalizowanie ilości pozostałego 
surowca w gminnych zasobach i jednocze-

śnie pozwolą odbiorcom indywidualnym na 
zaopatrzenie się w większą ilość (bez limitu 
ilościowego) węgla po akceptowalnych spo-
łecznie cenach i stworzenie zapasów dających 
zabezpieczenie energetyczne w kolejnym se-
zonie grzewczym. Planowane zmiany legisla-
cyjne zakładają wydłużenie terminu składania 
wniosku lub zaświadczenia do 30 czerwca br. 
Zgodnie z nowelizacją będzie możliwy zakup 
węgla przez mieszkańców innej gminy, o ile 
są uprawnieni do dodatku węglowego.

MiG Buk nie posiada w zapasie węgla; 
w związku z tym nie przystępuje do tzw. 
sprzedaży końcowej i nie będzie już moż-
liwości zakupu węgla na terenie gminy. 
Mieszkańcy, którzy są jeszcze zainteresowani 
jego nabyciem będą mogli to zrobić w innej 
gminie, po przedstawieniu zaświadczenia 
o uprawnieniu do zakupu wystawionego 
przez urząd MiG Buk. 

O zmianach ustawy dotyczącej zakupu 
preferencyjnego paliwa stałego przez go-
spodarstwa domowe będziemy na bieżąco 

Szanowni 
Mieszkańcy, 

kończący się mie-
siąc był bardzo ła-
skawy dla naszej 

gminy. Eksplodował bogactwem wydarzeń 
kulturalnych, spośród których na pierwszy 
plan wybijają się: magiczny Koncert Nadziei 
z udziałem Kuby Badacha oraz 8. Europejska 
Noc Muzeów w Buku, którą uatrakcyjniła 
wizyta Tomasza Raczka. Na uwagę zasługi-
wał także Tegoroczny Tydzień Bibliotek oraz 
wizyta w jego trakcie „kobiety z Watykanu” 
– dziennikarki Magdaleny Wolińskiej-Riedi. 
O tym, że Buk kulturą stoi, świadczą rów-
nież nagrody przyznawane w tej dziedzinie 
przez powiat poznański. Serdecznie gra-
tuluję uznania panom Karolom: Hołodowi 
i Tuliszce, którzy są tegorocznymi laureata-

mi z terenu naszej gminy. Dzięki dotacjom 
z powiatu poznańskiego zyskają również 

gminne zabytki. Powiatowe dotacje prze-
kazane zostaną na remonty w bukow-
skim Sanktuarium oraz kościele św. 
Wawrzyńca w Niepruszewie. 

W ostatnich tygodniach buko-
wianie wrócili w plener. Czynnie włączyli 
się do akcji sprzątania brzegów Jeziora 
Niepruszewskiego, cieszyli się z otwarcia 
nowego, atrakcyjnego placu zabaw w Parku 
Sokoła, brali udział w rajdzie turystycznym 
do Żarnowca. W dniu święta Konstytucji 3 
Maja uhonorowaliśmy tytułem „Zasłużony 
dla Miasta i Gminy Buk” aż sześciu naszych 
byłych i obecnych mieszkańców. 

Gołym okiem widać coraz większą fre-
kwencję na wydarzeniach odbywających 
się na naszym terenie i to zarówno tych or-
ganizowanych przez gminne jednostki, jak 
i organizacje pozarządowe. Szukamy w nich 

wytchnienia od ciągle jeszcze odczuwalnych 
skutków pandemii, wojny w Ukrainie i infla-
cji. Bukowianie pokazują, że są spragnieni 
ponownej integracji i wspólnej zabawy. Mam 
dużą satysfakcję z tego, że znaczna część tych 
aktywności jest inspirowana lub wspierana 
przez samorząd lokalny. Cieszą także ważne 
wydarzenia gospodarcze, do których bez 
wątpienia należy zaliczyć podpisanie umowy 
na budowę hali sportowej w Dobieżynie, czy 
trwające budowy dróg w Otuszu-Hubach 
i czekającą na odbiór techniczny ulicę Stę-
szewską w ciągu drogi wojewódzkiej Nr 306. 
Przed nami wielkie wydarzenie – Dni Gminy 
Buk, które potrwają od 16 do 18 czerwca 
br. Już dziś serdecznie Państwa zapraszam 
do udziału i skorzystania z wielu atrakcji, 
które będą czekały w tych dniach na naszych 
mieszkańców i miłych gości. Do zobaczenia!

Paweł Adam 
Burmistrz Miasta i Gminy Buk
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informować w mediach społecznościowych 
i stronie urzędu oraz w „Kosynierze Bukow-
skim”.

Bieżące utrzymanie dróg
Po sezonie zimowym gmina rozpoczę-

ła działania związane z bieżącym utrzyma-
niem dróg, zarówno w zakresie profilowania 
i równania lub tylko uzupełnienia ubytków 
tłuczniem. – O tym, co już zostało zrobio-
ne, najlepiej wiedzą obecni na sali sołtysi. 
Aktualnie prowadzone są prace w Wielkiej 
Wsi, pozostają jeszcze w Wysoczce oraz Że-
gowie. Dodatkowo zostaną też wykonane 
prace kompleksowe na ul. Leśnej w Kalwach 
– mówił burmistrz.

Realizowane inwestycje
Zaawansowany jest remont i przebudo-

wa drogi gminnej Otusz – Huby. Na odcinku 
drogi ułożona została nawierzchnia z masy 
bitumicznej, rozpoczęto układanie nakładki 
mineralno-asfaltowej. Gmina czeka na zgodę 
na wycinkę kolidujących drzew, a wykonaw-
ca wystąpił o wydłużenie terminu realizacji 
zadania.
Aktualnie realizowane są zadania:

– budowa ul. Kwiatowej w Niepruszewie 
– w trakcie przygotowywania dokumenta-
cji, w najbliższych dniach zostanie wszczęte 
postępowanie przetargowe;

– ul. Grobelnego w Buku – w najbliższych 
dniach zostanie wszczęte postępowanie 
przetargowe;

– budowa sieci kanalizacji sanitarnej 
w Wielkiej Wsi w ul. Cieślaka, ul. Nizińskie-
go – prace zaawansowane, na 10 maja br. 
zaplanowano techniczny odbiór inwestycji;

–  II etap budowy kanalizacji sanitarnej 
wraz z infrastrukturą towarzyszącą w Dobie-
żynie w ul. Jarzębinowej – prace rozpoczęto; 
jednak wykonawca poinformował, że nastą-
piła kolizja wzdłużna z siecią wodociągową 
(około 200 metrów), co opóźni prace; na 
majowym wspólnym posiedzeniu komisji 
burmistrz przedstawi propozycje rozwią-
zania tego problemu; 

– budowa kanalizacji sanitarnej w Nie-
pruszewie w ul. Poznańskiej, ul. Dębowej, 
ul. Bukowej – na etapie uzgadniania tymcza-
sowej organizacji ruchu przez wykonawcę;

–  II etap budowy kanalizacji sanitarnej 
wraz z infrastrukturą towarzyszącą w Wiel-
kiej Wsi i Buku w ul. Zakładowej, ul. Smugi, ul. 
Słonecznej – inwestycja realizowana dzięki 
uzyskanemu dofinansowaniu z Polskiego 
Ładu; prace zaawansowane w 20 procentach.

Zanieczyszczone ścieki wprowadzane 
do rowu przy zakładzie mleczarskim

W nawiązaniu do wystąpienia, na mar-

cowej sesji Rady MiG Buk, jednej z mieszka-
nek Buku, która zwróciła uwagę na problem 
zrzucania ścieków z zewnątrz do zakładowej 
oczyszczalni ścieków przy mleczarni, bur-
mistrz poinformował, jakie działania w tym 
zakresie zostały podjęte. W dn. 30.03.br. do 
urzędu wpłynęło pismo z Zakładu Gospo-
darki Komunalnej w Buku, z którego wyni-
ka, że wozy asenizacyjne należące do ZGK 
nie dokonują zrzutów na terenie mleczarni 
i znajdującej się tam oczyszczalni ścieków. 
Zakład mleczarski w oświadczeniu z dn. 
18.04.br., skierowanym do burmistrza i Rady 
MiG Buk, poinformował, że przedstawiony 
przez mieszkankę problem ma zupełnie inne 
źródło – winnym tego stanu nie jest zakład 
mleczarski, a dotyczy mieszkańców ul. Bo-
haterów Bukowskich. 

W związku z tym, burmistrz wystąpił 
do ZGK o weryfikację wszystkich wylotów 
z rur znajdujących się w rowie. – Ze wstępnej 
weryfikacji wynika, że niezwłocznie należy 
podjąć rozmowy z mieszkańcami, których 
posesje sąsiadują z tym ciekiem wodnym. 
O tym, czy będziemy zawiadamiać jakiekol-
wiek instytucje, poinformuję na kolejnym 
wspólnym posiedzeniu komisji. Mam na-
dzieję, że nie będzie takiej konieczności i w 
inny sposób uda się ten problem rozwiązać.  

Dofinansowania i złożone wnioski
W ramach programu samorządowego 

„Kulisy kultury” gmina pozyskała dofinan-
sowanie w wysokości 75 tys. zł na remont 
pomieszczenia – sali muzycznej w Miejsko-
-Gminnym Ośrodka Kultury. Całkowity koszt 
inwestycji: 130.000 zł, z budżetu gminy: 
48.800 zł, ze środków MGOK: 5849 zł. 

W ramach rządowego programu odbu-
dowy zabytków „Polskiego Ładu”, gmina 
złożyła sześć wniosków o dofinansowanie. 
Są to dwa zadania gminne: remont klatki 
schodowej szkoły podstawowej w Buku 
wraz z remontem poddasza na cele dydak-
tyczno-warsztatowe (wnioskowane środki: 
1.950.000 zł) oraz przebudowa i remont wraz 
z renowacją budynku urzędu – dachu (wnio-
skowane środki: 498.800 zł). Zostały wzięte 
pod uwagę też cztery zgłoszenia podmiotów 
prywatnych: remont elewacji północnej oraz 
wschodniej kościoła parafialnego pw. św. 
Stanisława Biskupa i Męczennika w Buku 
(wnioskowane środki: 500.000 zł), renowa-
cja zabytkowej kamienicy w Buku – dawny 
pałac biskupów poznańskich (wnioskowane 
środki: 2.214.000 zł), renowacja zabytkowe-
go budynku dawnego sądu powiatowego 
w Buku (wnioskowane środki: 1.764.000 
zł), wymiana drewnianej podłogi w zabytko-
wym kościele parafialnym pw. św. Wawrzyń-
ca w Niepruszewie (wnioskowane środki: 

350.534 zł). Burmistrz podziękował radnym 
za udział w pracach komisji, która zajęła się 
wyborem i rekomendacją wniosków zgło-
szonych do dofinansowania. 

Proponowane zmiany w budżecie
Burmistrz nawiązał do zaproponowa-

nych zmian w uchwale budżetowej, które 
są związane z realizowanymi zadaniami 
w gminie. Korekty dotyczyły opracowania 
dokumentacji konkursu architektoniczno-
-urbanistycznego w zakresie rewitalizacji 
pl. Przemysława (bukowskiego rynku) oraz 
strategii rozwoju MiG Buk i gminnego pro-
gramu rewitalizacji MiG Buk (dokumenty 
te są niezbędne przy staraniu się o dofina-
sowania ze środków unijnych w ramach 
funduszy dla Wielkopolski – perspektywa 
2021 – 2027). Z uwagi na bezpieczeństwo 
przy stawie w Dakowach Suchych, burmistrz 
wnioskował też o zwiększenie dotacji dla 
Spółki Wodnej w celu wykonania zastawki 
na rowie i przeprowadzenia umocnienia 
brzegów faszyną na stawie.

 W ramach edycji samorządowego pro-
gramu „Szatnia na medal” gmina otrzymała 
dofinansowanie w wysokości 100.000 zł na 
zadanie „Modernizacja istniejących pomiesz-
czeń zaplecza boisk sportowych w Niepru-
szewie”. Całkowity koszt inwestycji: 200.000 
zł, niezbędne będzie też dokonanie zmian 
w budżecie gminy. 

Z Urzędu Marszałkowskiego, w ramach 
programu budowa dróg dojazdowych do 
gruntów rolnych w 2023 roku, gmina pozy-
skała dofinansowanie w wysokości 122.500 
zł na budowę (w technologii płyt betono-
wych) ul. Wodnej i ul. Topolowej w Dobie-
żynie. Gmina weźmie udział też w drugiej 
turze ubiegania się o dofinansowanie z tego 
funduszu, które przypuszczalnie będzie 
wynosić ok. 100.000 zł. Jednak niezbędne 
będzie zabezpieczenie pieniędzy w budżecie 
gminy i konieczność zaciągnięcia obligacji 
na to zadanie. 

Pomoc dla strażaków
Podczas Dni Gminy Buk, w dn. 17.06. br. 

odbędą się Wojewódzkie Zawody Sportowo-
-Pożarnicze Młodzieżowych Drużyn Pożar-
niczych. Tej rangi imprezy nie było jeszcze 
w Buku, a na zawody przyjedzie około 800 
zawodników z całej Wielkopolski. Dwie dru-
żyny reprezentujące Miasto i Gminę Buk będą 
mogły przystąpić do rywalizacji. Zakupiono 
tor przeszkód, który będzie wykorzystywany 
nie tylko podczas zawodów, ale też poprawi 
wyniki i umiejętności młodzieżowych dru-
żyn pożarniczych z gminy. Sprzęt kosztował 
21.000 zł i został sfinansowany ze środków 
budżetu gminy.
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Strażacy z OSP w Dakowach Suchych 
otrzymali 10 nowoczesnych mundurów – 
zakup w wysokości 30.750 zł pochodzi z bu-
dżetu gminy. Jest to już ostatnia jednostka, 
która została w ten sposób doposażona. 

Z okazji Dnia Strażaka przypadającego na 
4 maja, burmistrz zaprosił na gminne uro-
czystości strażackie, które tego dnia o godz. 
16.45 odbyły się w Dakowach Mokrych i w 
Dakowach Suchych. Zaplanowano też objazd 
strażackimi wozami bojowymi po terenie 
gminy.

Wydarzenia w gminie
Burmistrz podziękował radnym i miesz-

kańcom za obecność podczas Koncertu Na-
dziei w dn. 22.04.br., a jego organizatorom: 
pracownikom OSiR i urzędu MiG Buk, a w 
szczególności dyrektor Agnieszce Skałeckiej 
i pracownikom MGOK, za przygotowanie tak 
ciekawego wydarzenia artystycznego. 

Ponadto burmistrz zaprosił na obchody 
Konstytucji 3 Maja oraz Noc Muzeów, która 
odbyła się 13 maja br. 

Dyskusja i zapytania
W dyskusji nad sprawozdaniem burmi-

strza radni dopytywali o szczegóły realizo-
wanych zadań, między innymi o równanie 
dróg,  budowę drogi Otusz – Huby, dystrybu-
cję węgla dla mieszkańców na preferencyj-
nych zasadach, kolizję na ul. Jarzębinowej, 
która utrudnia budowę kanalizacji sanitarnej. 

Przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Tomasz Plewa nawiązał jeszcze 
do Koncertu Nadziei i przyłączył się do 
podziękowań burmistrza skierowanych 
do organizatorów. Dopytywał burmistrza, 
czy w związku ze złożonymi wnioskami 
– gminnymi o dofinansowanie, w ramach 
rządowego programu odbudowy zabytków 
„Polskiego Ładu”, gmina jest w stanie uzyskać 
akceptację tych projektów przez konserwa-
tora zabytków. Pytał też, czy udało się ustalić, 
kto sprawuje nadzór nad rowem, do którego 
wpływają zanieczyszczenia przy zakładzie 
mleczarskim. – Jeśli rów jest pod nadzorem 
Wód Polskich, to czy gmina wystąpi do tego 
przedsiębiorstwa z zapytaniem, jakie planuje 
podjąć działania.

Radni chcieli też wiedzieć, na jakim eta-
pie jest budowa kanalizacji sanitarnej w ul. 
Słonecznej i jak długo potrwają występu-
jące tam niedogodności dla mieszkańców. 
–  Zakres prowadzonych robót powoduje, że 
jest to teraz faktycznie plac budowy. Jednak 
budowa sieci kanalizacji sanitarnej, wymiana 
kanalizacji deszczowej, budowa chodników 
wymaga takich działań, które niestety, ale 
utrudniają życie mieszkańcom. Na bieżąco, 
w porozumieniu z wykonawcą staramy się 
interweniować. Mieszkańców bardzo prze-
praszam za występujące niedogodności – 

wyjaśnił burmistrz. Przewodniczący Rady 
MiG Buk Piotr Goroński uzupełnił, że prawie 
codziennie jest na terenie ul. Słonecznej i po-
mimo wspomnianych uciążliwości, spotyka 
się ze zrozumieniem ze strony mieszkańców, 
którzy zdają sobie sprawę, że tego typu prace 
mogą powodować pewne utrudnienia.

Przy okazji omówienia licznych zadań 
prowadzonych w zakresie kanalizacji bur-
mistrz przypomniał, że gmina jest zobo-
wiązana, aby do 2032 roku wymienić sieć 
wodociągową cementowo-azbestową, której 
długość szacuje się na około 30 kilometrów 
– działania w tym zakresie należy podejmo-
wać systematycznie.  – Tam, gdzie buduje-
my drogi, to od razu sieć wymieniamy, na 
przykład na ul. Rzemieślniczej w Dakowach 
Suchych; tego typu prace będą też niezbęd-
ne przy budowie ul. Wodnej i ul. Topolowej 
w Dobieżynie.  

W trakcie procedury przyjmowania 
uchwał pojawiły się zapytania ze strony 
radnych. Zanim przyjęto uchwałę dotyczą-
cą przystąpienia do sporządzenia zmiany 
Studium uwarunkowań i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego Miasta i Gminy 
Buk, dopytywano, czy zmiana studium w pół-
nocnej części nie będzie kolidować z pla-
nowanym przebiegiem obwodnicy miasta. 
Burmistrz tłumaczył, że przyjęcie uchwały 
dopiero wywołuje przygotowanie studium, 
które będzie dopiero opracowywane, a jego 
projekt zostanie przedstawiony radnym do 
akceptacji. – W ślad za tą uchwałą, na jednej 
z najbliższych sesji, będzie przedłożony pro-
jekt uchwały wywołania miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego, który 
w sposób szczegółowy ma zabezpieczyć cały 
układ komunikacyjny. W tym projekcie zo-
stanie uwzględniona informacja o włączeniu 
północnej obwodnicy Buku w drogę woje-
wódzką. Działamy w interesie mieszkańców 
gminy i nie możemy sobie pozwolić, aby teren 
inwestycyjny miał zablokować ważną arterię 
komunikacyjną. 

Przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Tomasz Plewa przypomniał, że 
po otrzymaniu materiałów uzupełniających 
po obradach komisji w zakresie w/w pro-
jektu uchwały okazało się, że w tym miejscu 
niezbędna będzie budowa ronda. – Północna 
obwodnica Buku musi się połączyć z drogą 
nr 306 na Duszniki; to będzie jedno z waż-
niejszych na tym terenie skrzyżowań ruchu 
okrężnego. 

Przed zmianą uchwały budżetowej poja-
wiło się też pytanie radnego Wojciecha Dud-
kiewicza dotyczące zadania montażu statku 
pirackiego w Niepruszewie. Na zapytanie, czy 
inwestycja o charakterze rekreacyjnym po-
winna być realizowana w niełatwej sytuacji 
finansowej gminy, burmistrz odpowiedział: 
– Budowa placu zabaw w Niepruszewie jest 

odpowiedzią na oczekiwania mieszkańców, 
z którymi już od kilku lat zwracają się do 
Rady MiG Buk. Tym bardziej, że w tym so-
łectwie nie ma infrastruktury rekreacyjnej 
tego typu – niestety, ale nie udało się zreali-
zować pumptracku. Zadania w gminie w du-
żej mierze koncentrują się na budowie dróg 
i kanalizacji sanitarnej, a te z całą pewnością 
są najważniejsze, ale nie możemy zapominać 
o potrzebach najmłodszych mieszkańców. 
Zresztą w/w zadanie zostało omówione na 
ostatnim wspólnym posiedzeniu komisji 
i spotkało się z akceptacją radnych. Prze-
wodniczący Rady MiG Buk Piotr Goroński 
zauważył, że budowa placu zabaw w Nie-
pruszewie jest inwestycją skierowaną nie 
tylko dla mieszkańców tego sołectwa, ale 
dla całej gminy. – Dysponujemy bezpłatną 
komunikacją gminną, która zapewni dojazd 
do tego miejsca. 

Kolejne pytania radnych dotyczyły 
szczegółów propozycji zmiany w budżecie, 
związanej ze zwiększeniem dotacji dla spółki 
wodnej w celu wykonania zastawki na ro-
wie i przeprowadzenia faszynady na stawie 
w Dakowach Suchych. Burmistrz wyjaśnił, 
że prace związane z oczyszczaniem stawu 
w Dakowach Suchych zostały wykonane 
w ubiegłym roku; sfinansowane z budżetu 
gminy, ale przy dużym zaangażowaniu miesz-
kańców i przedsiębiorców tego sołectwa, 
pod nadzorem spółki wodnej. – Wówczas 
uzgodniliśmy, że będziemy czekać, jaki będzie 
stan wody po przeprowadzonym oczyszcze-
niu. Okazało się, że stan wody jest bardzo 
wysoki, a przy brzegu stawu mieszkańcy 
chcieliby urządzić kąpielisko. Uzgodniliśmy, 
że przy pomocy spółki będziemy dążyć do 
utwardzenia brzegów stawu i wykonania 
zastawki na rowie. 

W punkcie sesji „interpelacje i zapytania” 
radni dopytywali między innymi o dotację 
na budowę ul. Strzeleckiej, możliwości udo-
stępnienie radnym dokumentu dotyczącego 
oceny geotermalnej zasobów gminy i terminu 
wizytacji Komisji Mieszkaniowej Rady MiG 
Buk nieruchomości przy ul. Szarych Szere-
gów w Buku. 

Wystąpienia osób niebędących 
radnymi 

Dyrektor MGOK Agnieszka Skałecka za-
prosiła na otwarcie placu zabaw w Parku 
Sokoła w dn. 28.04.br., podczas którego na 
dzieci czekało szereg atrakcji.

Jeden z mieszkańców sołectwa Wiel-
ka Wieś przy ul. św. Rocha zwrócił uwagę 
między innymi na to, że od lat nie może się 
doczekać podłączenia do sieci kanalizacyjnej. 
W pobliżu powstało nowe osiedle Wiśniowy 
Sad, gdzie wszystkie posesje zostały pod-
łączone do kanalizacji sanitarnej. Podobne 
działania są prowadzone na osiedlu potocz-
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nie zwanym „świętym” (m.in. ul. o. Ignacego 
Cieślaka, ul. ks. Stanisława Nizińskiego). – Do 
mojego domu, kiedy wokół inne kanalizacje 
zostały wykonane, nie dociągnięto niecałych 
50 metrów – mówił mieszkaniec, który zwró-
cił uwagę też na inne problemy, takie jak na 
przykład zwisające stare kable telefoniczne 
zainstalowane przez jednego z operatorów 
sieci telefonicznej; posadzenie drzew, które 
w znacznym stopniu ograniczają widoczność 
w trakcie wyjazdu z posesji, czy też niedo-
godności wynikające z lokalizacji posesji przy 
głównej drodze wojewódzkiej nr 306, gdzie 
duży ruch kołowy stanowi spore utrudnienie.  

W odpowiedzi na pytanie, w zakresie ka-
nalizacji sanitarnej na tym terenie, burmistrz 
tłumaczył, że gmina podobnie jak na inne 
zadania, tak i w tym przypadku zabiega o po-
zyskanie dofinansowania. – Podłączenie 100 
metrowego odcinka do kanalizacji sanitarnej 
jest niezbędne, jednak koszt tej inwestycji 
ma wynieść aż 280 tys. zł. Przypominam, 
że w pierwszej kolejności gmina realizuje 
zadania, na które otrzymuje dofinansowania 
– tłumaczył burmistrz i dodał: – Być może 
Pana wniosek przekona radnych do tego, 
aby w budżecie gminy zabezpieczyć pienią-
dze ze środków własnych gminy zasilanych 

poprzez obligacje.
Głos zabrał też inny mieszkaniec Buku 

– właściciel posesji przy ul. Bohaterów 
Bukowskich. Jego wystąpienie było związane 
ze sprawą ścieków wprowadzanych do rowu 
przy zakładzie mleczarskim i działaniami 
sprawdzającymi fakt podłączenia nieru-
chomości prowadzonymi przez spółkę ZGK. 
Chciał wiedzieć, dlaczego właściciele posesji 
nie zostali wcześniej poinformowani o tym, 
że takie działania zostaną podjęte. Ten wątek 
podsumował burmistrz, mówiąc, że w za-
istniałej niełatwej sytuacji zostały podjęte 
odpowiednie działania i ten problem zostanie 
rozwiązany w najbliższym czasie. 

Podczas LII sesji Rady Miasta i Gminy 
Buk przyjęto projekty uchwał:

– nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIA-
STA I GMINY BUK” Pani Irenie Kamyszek;

– nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA 
MIASTA I GMINY BUK” Panu Zbigniewowi 
Filipiakowi; 

– nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA 
MIASTA I GMINY BUK” Panu Marianowi 
Górczakowi; 

– nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA 
MIASTA I GMINY BUK” Panu Tomaszowi 

Łubińskiemu; 
– nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA MIA-

STA I GMINY BUK” Panu Jerzemu Mrówce; 
– nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA 

MIASTA I GMINY BUK” Panu Tadeuszowi 
Raburskiemu; 

– przystąpienia do sporządzenia zmiany 
Studium uwarunkowań i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego Miasta i Gminy 
Buk; 

– nadania nazwy ulicy Kamienna w Kal-
wach; 

– określenia sezonu kąpielowego oraz 
wykazu kąpielisk na terenie Miasta i Gminy 
Buk w roku 2023; 

– partycypowania w kosztach w zakresie 
likwidacji wyrobów zawierających azbest na 
terenie Miasta i Gminy Buk; 

– zmiany Uchwały Nr XLVIII/427/2022 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 29 grudnia 
2022 r. w sprawie budżetu Miasta i Gminy 
Buk na 2023 rok; 

– zmiany Uchwały Nr XLVIII/426/2022 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 29 grudnia 
2022 r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2023-2039.

Edyta Wasielewska

Niezbędne decyzje do realizacji zadań
Przedstawienie programów zdrowotnych realizowanych w gminie oraz sprawozdania 
z wykonania budżetu za rok 2022 zdominowały wspólne posiedzenie Komisji Budżetu 
i Oświaty oraz Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych Rady Miasta 
i Gminy Buk, które odbyło się 20 kwietnia br. Ponadto omówiono projekty uchwał, 
które zostaną przyjęte na najbliższej sesji Rady MiG Buk, zaplanowanej na 27 kwietnia 
br. Burmistrz MiG Buk Paweł Adam zaproponował też zmiany w uchwale budżetowej 
na 2023 rok, które są związane między innymi z polityką mieszkaniową gminy 
i wynikają z bieżących potrzeb mieszkańców. 

Programy zdrowotne
Programy zdrowotne w gminie, omówio-

ne w szczegółowym opracowaniu, zostały 
przedstawione w zakresie stopnia ich reali-
zacji, wykorzystania środków budżetowych 
na ten cel, efektów medycznych, wniosków 
pokonkursowych, oczekiwań ze strony 
mieszkańców. Ponadto wyszczególniono 
wykorzystanie środków pocovidwych oraz 
podano ich rozliczenie.

Zgodnie z przyjętymi uchwałami Rady 
MiG Buk, w gminie mają być realizowane 
następujące programy polityki zdrowotnej:
 » profilaktyki i wczesnego wykrywania wad 

postawy wśród dzieci w wieku szkolnym, 
 » profilaktyki raka szyjki macicy,
 » profilaktyki i wczesnego wykrywania 

nadwagi i otyłości wśród dzieci klas III 
szkoły podstawowej,

 » profilaktyki wczesnego wykrywania 
osteoporozy, 

 » szczepień profilaktycznych przeciwko 
meningokokom.
W maju br. zostaną ogłoszone konkursy 

na wykonanie w/w programów, które będą 
realizowane do roku 2026. W trakcie wyko-
nania jest ogólnopolski program profilaktyki 
czerniaka przeznaczony dla uczniów szkół 
ponadpodstawowych oraz klas 7 i 8 szkół 
podstawowych, w którym uczestniczyło 
pięć szkół, tj. wszystkie szkoły podstawo-
we w gminie oraz Branżowa Szkoła I stop-
nia w Buku. Odbiorcami było w sumie 470 
uczniów. 

Gmina zgłosiła też swój udział w konkur-
sie Ministra Zdrowia na dofinansowanie pro-
gramów polityki zdrowotnej realizowanych 
w obszarze edukacji w zakresie osteoporo-
zy i wczesnego wykrywania osteoporozy. 
W okresie trzyletnim przewidywana jest 
realizacja tego zadania w kwocie 300.000 
zł, z czego 250.000 zł stanowiłoby dofinanso-

wanie, a 50.000 zł – środki własne. Aktualnie 
gmina oczekuje na wyniki konkursu.

Rehabilitacja pocovidowa
W 2021 roku Miasto i Gmina Buk, 

w związku z realizacją Narodowego pro-
gramu szczepień przeciwko COVID-19, 
uzyskała najwyższy w powiecie poznań-
skim wzrost poziomu szczepień przeciwko 
COID-19. W konkursie „Rosnąca odporność” 
mieszkańcy zdobyli nagrodę w wysokości 
miliona złotych, którą zgodnie z regulaminem 
można było wykorzystać na wszelkie przed-
sięwzięcia związane ze zwalczaniem zakaże-
nia, zapobieganiem rozprzestrzeniania się 
wirusów, profilaktyką oraz zwalczaniem 
skutków, w tym społeczno-gospodarczym 
epidemii COVID-19.

 W latach 2022-2023 środki pochodzące 
z nagrody zostały przeznaczone na: 
 » dotację dla Ochotniczej Straży Pożarnej 

w Buku na zakup ciężkiego samochodu 
ratowniczo-gaśniczego – 500.000 zł,

 » realizację konkursu ofert na świadczenie 
usług z zakresu rehabilitacji po przebyciu 
COVID-19 dla mieszkańców MiG Buk – 
150.000 zł,

 » potrzeby Domu Dziennego Pobytu „Po-
godna Jesień” oraz Klubu Seniora w Do-
bieżynie – 30.000 zł,

 » kontynuację projektu „Usługi społeczne 
i opieka medyczna dla mieszkańców Wiel-
kopolski” przeznaczonego dla seniorów, 
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którego przedmiotem jest zapewnienie 
kompleksowych i zindywidualizowanych 
usług społecznych dla osób zagrożonych 
ubóstwem i wykluczeniem społecznym 
ze szczególnym uwzględnieniem osób 
w wieku emerytalnym – 60.000 zł,

 » opracowanie dokumentacji projektowej 
nowej siedziby Ośrodka Pomocy Społecz-
nej w Buku – 160.000 zł;

 » zakup sprzętu sportowego dla jednostek 
oświatowych (sprzęt do rehabilitacji 
i sensomotoryki, do gier zespołowych) 
– 50.000 zł;

 » zakup sprzętu sportowego do prowadze-
nia zajęć sportowo-rekreacyjnych oraz 
rehabilitacyjnych dla osób z niepełno-
sprawnością – 50.000 zł.
W latach 2022-2023 ze środków z na-

grody dla mieszkańców MiG Buk jest reali-
zowany Program bezpłatnych świadczeń 
opieki zdrowotnej z zakresu rehabilitacji po 
przebyciu COVID-19, w trybie ambulatoryj-
nym. Oferta świadczeń obejmuje konsultacje 
z lekarzem rodzinnym oraz skierowanie na 
zabiegi lecznicze, konsultacje fizjoterapeuty, 
zabiegi lecznicze (kinezyterapia, fizykote-
rapia, hydroterapia), ocenę wysiłkową, spi-
rometrię. W ogłoszonym, w sierpniu 2022 
roku, otwartym konkursie ofert na realizację 
tych świadczeń medycznych wpłynęła jed-
na oferta, która została złożona przez NZOZ 
„FIZJO+” Maciej Rychlik – spełniała warunku 
konkursu, w związku z czym została podpi-
sana umowa na realizację tych świadczeń. 
W 2022 roku na ten cel z budżetu przezna-
czono kwotę w wysokości 56.350 zł,  a z usług 
medycznych skorzystało 60 pacjentów. 

– Wychodząc naprzeciw potrzebom 
i oczekiwaniom mieszkańców, program na-
dal jest realizowany – do 30 czerwca 2023 
roku. Na ten cel w pierwszym kwartale 
tego roku przeznaczono z budżetu gminy 
kwotę w wysokości 35.940 zł. Nadal moż-
na się zgłaszać do urzędu, aby skorzystać 
z rehabilitacji pocovidowej, która jest pro-
fesjonalna, bezpłatna i jest świadczona na 
miejscu. Możemy się tym autorskim – gmin-
nym programem pochwalić, bo sąsiadujące 
gminy powiatu poznańskiego nie zapewniają 
takich możliwości w zakresie powrotu 
do zdrowia po COVID-19 – podkreślił 
prowadzący posiedzenie przewodniczący 
Komisji Budżetu i Oświaty Tomasz Plewa. 

Sprawozdanie z wykonania budżetu 
za rok 2022

Dostarczone materiały z wykonania 
budżetu Miasta i Gminy Buk za rok 2022 
zawierały między innymi szczegółowe 
sprawozdania z wykonania: dochodów bu-
dżetowych, wydatków budżetowych, planu 
przychodów i rozchodów budżetu, zadań 
majątkowych oraz budżetu jednostek or-

ganizacyjnych MiG Buk. 
Kwestie budżetowe podsumował prze-

wodniczący Komisji Budżetu i Oświaty To-
masz Plewa: – Wykonanie budżetu z docho-
dami ponad 76 mln zł, tj. na poziomie 90,5 
procent planu (oczekiwane jest wykonanie 
budżetu na poziomie 90 procent) jest wyni-
kiem bardzo dobrym, szczególnie w sytuacji 
jeszcze pocovidowej, wojny w Ukrainie i po-
mocy uchodźcom, czego doświadczyliśmy 
w roku ubiegłym. Zaś wydatki w kwocie 91,1 
mln zł, tj. na poziomie 91,7 procent, pomimo 
pewnych opóźnień w realizacji inwestycji, 
wzrostu cen materiałów budowlanych czy 
usług, przesuwania terminów wykonywa-
nia zadań, są też wynikiem bardzo dobrym 
i bliskim założonego planu. Dochody bieżące 
zostały wykonane na wyjątkowo dobrym 
poziomie 96,5 procent, a wydatki bieżące 
podobnie – 93 procent. Przy okazji warto 
wspomnieć, że subwencja oświatowa zapew-
nia jedynie połowę wydatków na oświatę, 
a gmina musi zapewnić resztę. Po omówieniu 
głównych wskaźników wykonania budże-
tu, poprosił jednak o wyjaśnienie, dlaczego 
wydatki w zakresie kultury i dziedzictwa 
narodowego oraz oświaty są tak skromne, 
a zaplanowane środki finansowe były w tym 
zakresie o wiele wyższe. 

I kontynuował: – Wydatki majątkowe 
wykonane zostały na dobrym poziomie – 87 
procent i uwzględniają 72 zadania inwesty-
cyjne na kwotę prawie 20 mln zł, a jest to 
pozycja znacząca. Tym bardziej, że inwestycje 
realizuje się coraz trudniej w czasie inflacji, 
poważnych perturbacji na rynku budowla-
nym. Niełatwe jest też znalezienie źródła 
dofinansowania tych zadań, a w tym celu 
gmina zaciągnęła obligacje w wysokości 14,2 
mln zł. Dużym sukcesem ubiegłego roku jest 
komunikacja gminna, która spełnia oczekiwa-
nia mieszkańców, ale też kosztowała gminę 
11 mln zł w roku ubiegłym. Podsumowując: 
budżet gminy za 2022 rok został wykonany 
poprawnie,  na odpowiednio dobrym pozio-
mie. Gratuluję burmistrzowi i pracownikom 
urzędu. Za spory wkład pracy należą się po-
dziękowania.

Ponadto Tomasz Plewa pogratulował 
pracownikom urzędu przygotowania opraco-
wania w postaci podsumowania wykonania 
budżetu w zmienionej formule, przy wyko-
rzystaniu nowego programu księgowego, 
dzięki któremu sprawozdanie jest bardziej 
czytelne, przekrojowe i obejmuje procentowe 
porównanie z rokiem poprzednim.

W dyskusji nad sprawozdaniem radni 
dopytywali o kwestie bardziej szczegóło-
we związane między innymi z kosztami 
postępowań administracyjnych, wydatkami 
osobowymi w dziale kultura i dziedzictwo 
narodowe oraz sport.

Burmistrz podziękował, w pierwszej ko-

lejności, radnym za cierpliwość i zrozumienie 
dla regularnie, bo na każdej sesji, wprowa-
dzanych poprawek budżetowych. – Dzięki 
temu 85-90 procent wszystkich inwesty-
cji posiada swój wkład własny pozyskany 
z dofinansowań zewnętrznych. Też przez 
cały czas przygotowujemy dokumentację 
w celu aplikowania o kolejne środki. Tempo 
inwestycji jest spowodowane tym, że chcemy 
dać szansę tym zadaniom, które dotychczas 
nie były realizowane w zakresie spełniają-
cym oczekiwania mieszkańców, takim jak 
budowa sieci kanalizacyjnej i budowa dróg. 
Jeszcze raz dziękuję radnym, ale też moim 
współpracownikom. 

W nawiązaniu do wykonania ubiegło-
rocznego budżetu, przewodniczący Komisji 
Budżetu i Oświaty Tomasz Plewa przypo-
mniał, że kolejne wspólne posiedzenie Komi-
sji Budżetu i Oświaty oraz Komisji Rolnictwa, 
Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych od-
będzie się w maju w siedzibie MGOK: – Mam 
nadzieję, że wszystkie inwestycje związa-
ne z tą placówką kulturalną do tego czasu 
zostaną zakończone. Na posiedzeniu nie 
będziemy już mówić czego nie ma, ale co 
zostało zrobione. 

Omówienie projektów uchwał
Burmistrz przedstawił projekty uchwał 

w zakresie nadania tytułu „Zasłużony dla 
Miasta i Gminy Buk” dla: Tomasza Łubiń-
skiego, Zbigniewa Filipiaka, Ireny Kamyszek, 
Mariana Górczaka, Jerzego Mrówki, Tadeusza 
Raburskiego. Radni zapoznali się ze szcze-
gółowymi uzasadnieniami tych kandydatur 
do tego tytułu przyznawanego z inicjatywy 
burmistrza, którymi zostaną uhonorowani 
podczas obchodów Konstytucji 3 Maja. Rad-
ni zgodnie zaakceptowali w/w propozycje. 
Przy okazji burmistrz zaprosił zebranych na 
uroczystości Trzeciomajowe. 

Kolejny projekt uchwały dotyczył przy-
stąpienia do sporządzenia zmiany Studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodaro-
wania przestrzennego Miasta i Gminy Buk, 
w zakresie części prywatnej działki w Wiel-
kiej Wsi. Jak tłumaczył burmistrz, przystą-
pienie do zmiany jest związane z wnioskami 
inwestorów przeznaczenia tej nieruchomości 
między innymi na tereny aktywizacji gospo-
darczej. Ze względu na jej położenie przy 
drodze wojewódzkiej nr 306 nie ma barier 
urbanistycznych, które ograniczałyby na 
tej działce możliwość lokalizacji przemysłu 
i usług. Przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Tomasz Plewa poprosił burmistrza 
o przygotowanie, przed najbliższą sesją, do-
datkowej mapy z przebiegiem północnej ob-
wodnicy Buku, z którego by wynikało, że 
zmiana studium nie będzie z nią kolidowała. 
Wiceprzewodniczący Rady MiG Buk Andrzej 
Jankowiak dopytywał też, na jakim etapie są 
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prace związane z budową farmy fotowolta-
icznej zaplanowanej w okolicach przebiegu 
pasa północnej obwodnicy. 

Radni pozytywnie zaopiniowali projekt 
uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy 
Kamienna w Kalwach. Zaakceptowali też 
projekt uchwały dotyczący określenia se-
zonu kąpielowego oraz wykazu kąpielisk 
na terenie Miasta i Gminy Buk, który jest 
corocznie przyjmowany; przy tym projekcie 
pojawiła się wątpliwość nad koniecznością 
zatrudnienia ratowników na cały sezon na 
kąpielisku w Niepruszewie. Pozytywnie za-
opiniowano też projekt uchwały dotyczący 
partycypowania w kosztach w zakresie li-
kwidacji wyrobów zawierających azbest na 
terenie MiG Buk – w roku 2023 do kwoty 
30 tys. zł. 

Kolejny projekt uchwały dotyczący zmia-
ny uchwały budżetowej Miasta i Gminy Buk 
na 2023 rok przedstawił burmistrz. Zapro-
ponowane poprawki wynikają zarówno z in-
westycji realizowanych, jak i tych dopiero 
planowanych, takich jak na przykład kanali-
zacja sanitarna ul. Zakładowa, renowacja za-
gospodarowania stawów, dodatkowy nabór 
do szkół ponadpodstawowych, rozbudowa 
remiz w Dobieżynie i Szewcach, zagospo-
darowanie stadionu miejskiego w Buku, 
rozbudowa wiaty biesiadnej we wsi Cieśle, 
budowa placu zabaw w Wielkiej Wsi przy ul. 
Kwiatowej. Ważną zaplanowaną inwestycją 
jest budowa ul. Wodnej i Topolowej w Dobie-
żynie, na realizację których gmina pozyska-
ła dofinansowanie w wysokości 114.500 zł 
z Urzędu Marszałkowskiego na budowę dróg 
dojazdowych do gruntów rolnych. – Gmina 
weźmie udział też w drugiej turze ubiegania 
się o dofinansowanie z tego funduszu, które 
przypuszczalnie będzie wynosić ok. 100.000 
zł. Jednak niezbędne będzie zabezpieczenie 
pieniędzy w budżecie gminy i konieczność 
zaciągnięcia obligacji. I tu pytanie do Państwa 
radnych, czy ta inwestycję ma zostać wpisana 
do budżetu na ten rok – takie pytanie do rad-
nych skierował burmistrz. Jak przypomniał 
przewodniczący Komisji Tomasz Plewa: – 
Aby nie powtórzyła się sytuacja z budową 
ul. Grobelnego, kiedy na posiedzeniu komisji 
w dn. 21.02.br. radni byli zgodni co do tego, 
że ta inwestycja jest niezbędna, ale przy gło-
sowaniu na sesji nad zmianami do uchwały 
i koniecznością zaciągnięcia obligacji, zdania 
już były podzielone. Ustosunkował się do 
tego też radny Mirosław Adamczak mówiąc, 
że sytuacja na ul. Wodnej w Dobieżynie jest 
dramatyczna i doprowadzenie jej do uży-
teczności jest koniecznością. – W ubiegły 
poniedziałek, strażacy OSP przez cztery 
godziny wypompowywali wodę z zalanych 
posesji – było to około 250.000 litrów, a takie 
sytuacje się powtarzają. Do tego dochodzi 
feralny rów,  z którego się przelewa i są za-

lewane kolejne posesje. 
Radni dopytywali też o place zabaw przy 

ul. Folwarcznej i ul. Kwiatowej (przy dwor-
ku) – czy zostały już wyjaśnione kwestie 
własnościowe.  Burmistrz odpowiedział, że 
w przypadku placu zabaw przy ul. Folwarcz-
nej gmina nadal nie otrzymała odpowiedzi 
od KOWR-u.

Nowe propozycje zmiany  
w uchwale budżetowej

Omawiając zaproponowane zmiany 
w uchwale budżetowej na 2023, burmistrz 
mówił też o propozycjach, które do tej pory 
nie zostały uwzględnione w zmianach do 
tej uchwały, ale wymagają podjęcia działań. 
Mowa tu o zakupie nieruchomości przy ul. 
Szarych Szeregów (w sąsiedztwie działki 
szkolnej) w Buku o powierzchni 969 m², 
dzięki której byłaby możliwość zapewnie-
nia trzech lokali mieszkalnych, do zamiesz-
kania od zaraz. W budżecie gminy, w dziale 
gospodarka zasobami mieszkaniowymi 
na 2023 rok (w wydatkach majątkowych) 
zostało zabezpieczone 300 tys. zł na zakup 
nieruchomości; też utworzenie mieszkań 
komunalnych zapewni staranie się o refunda-
cję w wysokości 50 procent z Banku Gospo-
darstwa Krajowego. Jak tłumaczył burmistrz, 
początkowo ta nieruchomość została zapro-
ponowana powiatowi poznańskiemu na sie-
dzibę poradni pedagogiczno-logopedycznej, 
która do tej pory znajduje się w szkole. Jednak 
powiat nie zdecydował się na zakup tej dział-
ki.  Radni doszli do wniosku, że w najbliższym 
czasie Komisja Mieszkaniowa przeprowadzi 
wizytację tej nieruchomości, a jeżeli opinia 
będzie pozytywna, to propozycja zakupu 
wróci pod obrady komisji.

Ponadto w zaproponowanych popraw-
kach, nieuwzględnionych w projekcie zmiany 
uchwały budżetowej, pojawiła się też oferta, 
którą gmina otrzymała od inicjatywy Cen-
trum Otwartego w Poznaniu zajmującej się 
wcześniej konsultacjami społecznymi odno-
śnie rewitalizacji bukowskiego rynku. Pod-
czas wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu 
i Oświaty oraz Komisji Rolnictwa, Ochrony 
Środowiska i Spraw Socjalnych w dn. 24.01.
br. radni pozytywnie zaakceptowali dotych-
czasowe prace Centrum Otwartego. Kolejnym 
działaniem miałoby być przeprowadzenie 
dwuetapowego konkursu architektoniczno-
-urbanistycznego w formule flamandzkiej. Na 
potrzeby tego konkursu będzie też potrzeba 
przygotowania analizy transportowo-komu-
nikacyjnej na terenie Buku, przede wszystkim 
części staromiejskiej miasta. 

Też niezbędne jest przygotowanie dwóch 
dokumentów: strategii rozwoju gminy 
i gminnego programu rewitalizacji, które 
są niezbędne do ubiegania się o jakiekolwiek 
dofinansowania, szczególnie unijne, a gmina 

aktualnie nie dysponuje takimi opracowa-
niami.  

Następnie wiceskarbnik Miasta i Gminy 
Buk Anna Lewińska omówiła zmiany uchwa-
ły Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
i Gminy Buk na lata 2023-2039.

Sprawy bieżące 
W nawiązaniu do sesji Rady MiG Buk w dn. 

28.03.br., podczas której jedna z mieszkanek 
Buku zwróciła uwagę na problem zrzucania 
ścieków z zewnątrz do zakładowej oczysz-
czalni ścieków przy mleczarni, burmistrz 
poinformował, że otrzymał pismo w tej spra-
wie od firmy Levant (właściciela mleczarni). 
W przesłanym materiale, które zostało też 
przekazane radnym, czytamy między inny-
mi, że zakład mleczarski w Buku posiada na 
swym terenie przemysłową oczyszczalnię 
ścieków, co nakłada obowiązek przeprowa-
dzenia badań ścieków oczyszczonych i jak 
wynika z tych analiz, wszystkie wymagane 
parametry są zgodne z normą i do tej pory nie 
stwierdzono żadnych odchyleń. Mleczarnia 
informuje, że „do cieku wodnego oprócz wód 
opadowych i spustu z naszej oczyszczalni 
są wprowadzane nieoczyszczone ścieki by-
towe okolicznych mieszkańców. Patrząc na 
ilość odpływów i stan rowu, problem jest 
bardzo duży. Jeśli ktoś z mieszkańców przy-
gląda się temu, co płynie w rowie, to może 
odnieść mylne wrażenie, że winnym tego 
stanu jest zakład mleczarski. Ale za faktyczne 
zanieczyszczenie rowu odpowiedzialni są 
mieszkańcy, którzy swoje nieoczyszczone 
ścieki wprowadzają bezpośrednio do rowu 
i do kanalizacji burzowej, która dalej wpada 
do rowu”. 

W nawiązaniu do przekazanych infor-
macji, burmistrz poinformował: – W dniu 
dzisiejszym zleciłem Zakładowi Gospodarki 
Komunalnej w Buku niezwłoczne zadymianie 
wylotów rur znajdujących się w rowie wzdłuż 
odcinka, który w swoim piśmie opisał zakład 
mleczarski i załączył zdjęcia tego odcinka. 
Będę też zmuszony podjąć inne kroki, co sta-
wia mnie w niełatwej sytuacji w stosunku 
do mieszkańców.

Burmistrz poinformował też, że do pu-
blicznego wglądu zostanie wyłożony miejsco-
wy plan zagospodarowania przestrzennego 
terenu położonego w Buku w rejonie ul. Basz-
towej, św. Rocha i Sportowej, co nastąpiło po 
przeanalizowaniu zaproponowanych przez 
radnych uwag i po uzgodnieniach z Powiato-
wym Konserwatorem Zabytków w Poznaniu.  

Przewodniczący Rady Miasta i Gminy 
Buk Piotr Goroński przypomniał radnym 
o zgłaszania się do pocztu sztandarowego 
radnych na gminne obchody uchwalenia 
Konstytucji 3 Maja. 

Edyta Wasielewska
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Plac zabaw  
jak z bajki

– Ekstra, fajnie, super, ale kolorowo – 
to tylko niektóre z opinii bukowskich 
przedszkolaków, którzy jako pierwsi 
przetestowali otwarty 28 kwietnia 
w Parku Sokoła plac zabaw. 

Opinie jakże cenne i wiążące – w końcu 
to miejsce, które właśnie im i ich 
rówieśnikom ma służyć do zabawy, 

relaksu i nauki. Plac – od etapu projekto-
wego aż do finału – powstawał dwa lata, 
a jego autorką jest architekt Kinga Konopka, 
która w dniu otwarcia osobiście odwiedziła 
Park Sokoła. 

Miejsce dedykowane jest dzieciom 
w wieku od 2 do 5 lat, ale i starsze z pew-
nością znajdą tu coś dla siebie. Zgodnie z naj-
nowszymi trendami elementy placu mają 
nie tylko bawić dzieciaki (choć to przede 
wszystkim), ale także poprzez zabawę uczyć 
kreatywnego myślenia, rozwijać wyobraź-
nię, motorykę, kreatywność oraz poszano-
wanie środowiska naturalnego. Stąd kącik 
muzyczny, matematyczny, sklepik „Rarytas” 
oraz pojemniki do segregacji odpadów, aby 
już maluchy nabierały ekonawyków. Oczy-
wiście, jak przystało na plac zabaw, nie 
mogło zabraknąć zjeżdżalni (są aż dwie) 
oraz huśtawek. A wszystko to w soczystych, 
wesołych kolorach. Co ważne, plac został 
tak pomyślany, że bez problemu można sta-
wiać w nim kolejne elementy zabawowej 
zabudowy. Zadbano także o bezpieczeństwo 
odwiedzjących – placowe alejki wyłożone 
zostały miękką, amortyzującą nawierzchnią 
oraz o osoby z niepełnosprawnościami – na 
teren parku bez problemu wjedzie wózek 

inwalidzki. Z kolei dla opiekunów bawiących 
się dzieci ustawiono wygodne ławki. Obiekt 
jest monitorowany. Inwestycja – w całości 
sfinansowana z budżetu miasta i gminy Buk, 
zrealizowana została przez Miejsko-Gminny 
Ośrodek Kultury – gospodarza Parku Sokoła. 
Koszt inwestycji to: 583 539,11 zł. 

Podczas otwarcia przedszkolakom – wi-
tanym balonami i popcornem – towarzyszyli 
burmistrz miasta i gminy Buk Paweł Adam 
oraz Agnieszka Skałecka – dyrektor Miejsko-
-Gminnego Ośrodka Kultury. Dzieciaki udały 
się także na krótką ekowycieczkę. W parku, 
w niedalekiej odległości od placu zabaw, 
dzięki grantowi przyznanemu przez Fun-
dację ORLEN, stanęły pokazowe ule i domki 
dla owadów. Zatem nie mogło zabraknąć 
i pszczelarza. Pan Sławomir Krawiec nie 
tylko opowiadał o tym, jak powstaje miód, 

ale i przybył z elementami umundurowa-
nia – każdy, kto chciał, mógł przymierzyć 
pszczelarski kapelusz. 

IDW

Modernizacja drogi gminnej Otusz – Huby

Na przełomie 2022/2023 rozpoczęto 
prace związane z modernizacją drogi 
gminnej nr 324104P Otusz – Huby. 

W ubiegłym roku dokonano wycinki części 
kolidujących drzew, które były też w złym 
stanie.

Dzięki sprzyjającym warunkom atmosfe-
rycznym, na początku marca, prace nabrały 

tempa – między innymi wykonano koryto-
wanie, ułożono nowe podbudowy pod masy 
bitumiczne. W połowie kwietnia rozpoczęto 
układanie nakładki mineralno-asfaltowej na 
pierwszym odcinku drogi. Następnie prace 
będą prowadzone na kolejnych odcinkach 
drogi. Przyjęcie takiego harmonogramu prac 
– etapowego, ma umożliwić kierowcom choć 

w części korzystanie z drogi gminnej Otusz – 
Huby. Planowane zakończenie prac: połowa 
2023 roku.

Na inwestycję związaną z przebudową 
i remontem drogi gminnej nr 324104P Otusz 
– Huby gmina pozyskała dofinansowanie w 
wysokości 600.000 zł z programu Rządowe-
go Funduszu Inwestycji Lokalnych (wspar-
cie dla gmin popegeerowskich). Planowany 
koszt zadania: 4 mln 300 tys. zł. 

EWA
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Dystrybucja węgla dla mieszkańców 
na zasadach preferencyjnych – podsumowanie

Do końca kwietnia br. Miasto i Gmina Buk realizowało zadanie związane z dystrybucją 
węgla dla mieszkańców na zasadach preferencyjnych. Od początku sprzedaży węgla 
przez gminę, czyli od listopada 2022 roku do 15 kwietnia 2023 roku (do tego terminu 
należało składać wnioski), mieszkańcy złożyli ich 727. 

Z zakupu węgla po preferencyjnej cenie 
skorzystało 578 gospodarstw domo-
wych, w sumie zakupiono 815 ton 

węgla, co daje wartość sprzedanego węgla 
w wartości ponad 1,5 miliona złotych. Cena 
węgla dla mieszkańców MiG Buk wynosiła 
1850 zł brutto za tonę.

Nastąpiła nowelizacja ustawy o zakupie 
preferencyjnym paliwa stałego przez gospo-
darstwa domowe. Nowe regulacje mają na 
celu zminimalizowanie ilości pozostałego 
surowca w gminnych zasobach i jednocze-
śnie pozwolą odbiorcom indywidualnym na 
zaopatrzenie się w większą ilość (bez limitu 
ilościowego) węgla po akceptowalnych spo-
łecznie cenach i stworzenie zapasów dają-

cych zabezpieczenie energetyczne w kolej-
nym sezonie grzewczym. Zmiany legislacyjne 
zakładają wydłużenie terminu składania 
wniosku lub zaświadczenia do 30 czerwca br. 
Wnioski o zakup będą rozpatrywane przez 
gminy, które dysponują węglem, w kolejno-
ści wpłynięcia do wyczerpania ilości węgla 
przeznaczonego do sprzedaży końcowej, 
która może być prowadzona najpóźniej do 
31 lipca 2023 roku.

MiG Buk nie dysponuje już zapasem 
węgla; w związku z tym gmina nie będzie 
przystępować do tzw. sprzedaży końcowej 
i nie będzie już możliwości jego zakupu. 
Mieszkańcy, którzy są jeszcze zainteresowani 
zakupem po preferencyjnej cenie będą mogli 

to zrobić w innej gminie po przedstawieniu 
zaświadczenia uprawniającego do zakupu wy-
stawianego przez urząd Miasta i Gminy Buk.

W Dobieżynie  
powstanie wreszcie hala sportowa

W Dobieżynie powstanie pełnowymiarowa hala sportowa wraz z częścią socjalną 
i infrastrukturą towarzyszącą. Uczniowie szkoły podstawowej w końcu będą mieli 
pełnowymiarową salę gimnastyczną i godne warunki do uprawiania sportu. 
W dn. 11.05.br. podpisano umowę na budowę hali sportowej z częścią socjalno-bytową 
i infrastrukturą towarzyszącą.

Szkoła nie posiada pełnowymiarowej 
sali gimnastycznej, pomimo że ist-
nieje od 30 lat i obecnie jest jedyną 

szkołą bez sali gimnastycznej na terenie mia-
sta  i gminy Buk. –Pomieszczenie zastępcze, 
które obecnie spełnia rolę sali gimnastycznej, 
nie odpowiada  wymogom. Wymiary 
sali zastępczej w żadnym razie nie są 
przystosowane do liczby i warunków 
fizycznych dzieci ćwiczących na sali, 
szczególnie starszych uczniów. 

Pomieszczenie ogranicza realiza-
cję podstawy programowej podczas 
zajęć. Trudności sprawia organizacja 
wyścigu rzędów, gier zespołowych – 
koszykówki, siatkówki, piłki ręcznej czy 
zabaw bieżnych. Osobnym problemem 

jest bezpieczeństwo podczas  zajęć wycho-
wania fizycznego – mówi dyrektor Szkoły 
Podstawowej im. o. I. Cieślaka w Dobieżynie 
Marlena Kwiecińska-Kańduła.

– Dzięki pozyskaniu środków zewnętrz-
nych, długo wyczekiwana inwestycja w koń-

cu staje się faktem. Projekt otrzymał dofinan-
sowanie w kwocie 5.000.000 zł w ramach 
Rządowego Funduszu Polski Ład – Program 
Inwestycji Strategicznych. Edycja 2. – stwier-
dził burmistrz MiG Buk Paweł Adam. – W bu-
dynku hali znajdować się będzie pełnowy-
miarowe boisko dla potrzeb piłki ręcznej, 
a w tym także do innych gier sportowych, 
takich jak koszykówka i siatkówka, widownia 
dla około 100 osób. 

To ważne zadanie inwestycyjne nie tylko 
dla mieszkańców Dobieżyna, ale całej gminy, 
od samego początku było wspierane przez 
posła Bartłomieja Wróblewskiego. – Po 30 
latach dzieci i młodzież szkoły podstawowej 
w Dobieżynie doczekają się sali gimnastycz-
nej z prawdziwego zdarzenia. Wspierałem 
burmistrza Pawła Adama w jego staraniach 
o pozyskanie dofinansowania z Rządowego 
Programu Polski Ład – mówi poseł Bartło-
miej Wróblewski.

W obiekcie poza halą sportową znajdo-
wać się też będzie między innymi magazyn 
sprzętu, pokój nauczycielski dla trenerów, 
łazienki, 4 zespoły szatniowe, pomieszczenia 
techniczne i pomocnicze. Przewiduje się, że 

inwestycja zajmie łączną powierzchnię 
zabudowy 1884,46 m².

Planowany koszt zadania: 9,8 mln 
zł, z czego 4,8 mln zł zostanie przezna-
czone z budżetu Miasto i Gmina Buk. 
Hala sportowa wraz z częścią socjalną 
i infrastrukturą towarzyszącą ma być 
gotowa pod koniec 2024 roku. Wszyscy 
z niecierpliwością oczekują na pierwsze 
„wbicie łopaty”. 

EWA

Wiosenna zbiórka krwi 
w Buku

W niedzielę 23 kwietnia br. przy 
hali Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Buku miała miejsce zbiórka 

krwi organizowana przez Fundację wojtu-
siaki.pl przy wsparciu Ośrodka ZHP Buk. 
Dziękujemy wszystkim krwiodawcom za 
zaangażowanie!
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Bukowianie  
z Nagrodami Powiatu Poznańskiego 

Karol Hołod i Karol Tuliszka zostali laureatami Nagrody Powiatu Poznańskiego 
za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury 
za rok 2022. Uroczystość wręczenia Nagród odbyła się 19 kwietnia podczas sesji Rady 
Powiatu w Poznaniu. Karol Hołod zdobył III miejsce, a Karol Tuliszka – wyróżnienie. 

Wnioskodawcami w konkursie byli 
burmistrz Paweł Adam oraz dy-
rektor Biblioteki i Kina Hubert 

Wejmann. Powiat Poznański od lat wspiera 
i nagradza osoby z pasją, które działają na 
rzecz jego promowania. Nagrody za osią-
gnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, 
upowszechniania i ochrony kultury przy-

znawane są za miniony rok kalendarzowy 
lub za całokształt działalności.

Warto przypomnieć, że Karol Hołod od 
pół wieku jest aktywnym organizatorem 
i animatorem kultury w środowisku bukow-
skim. Jest współzałożycielem Bukowskiej 
Orkiestry Dętej Ochotniczej Straży Pożarnej, 
a od 1975 roku jej dyrygentem i kapelmi-

strzem. Prowadzona przez niego orkiestra 
zagrała setki koncertów na festiwalach, do-
żynkach, przeglądach czy też konkursach. 
Orkiestra wrosła w pejzaż bukowskiego 
środowiska i dziś trudno wyobrazić sobie 
wydarzenie kulturalne lub okolicznościo-
we bez jej udziału. Pan Karol nie szczędzi 
czasu i wysiłku, aby przez te wszystkie lata 
podnosić poziom artystyczny orkiestry, kon-
sekwentnie dba o jej wygląd i brzmienie.  
Muzyczne pasje pana Karola nie ograniczają 
się tylko do orkiestry dętej, od lat jest także 
członkiem kapeli „Zza Winkla” oraz założy-
cielem zespołu „Zbąszyniacy”. 

Wyróżniony Karol Tuliszka jest auto-
rem cyfrowego portretu prezydenta Ukrainy 
Wolodymira Zełeńskiego. Grafika powstała 
w pierwszych kilkudziesięciu godzinach po 
wybuchu wojny na Ukrainie. Na Instagramie 
Karola Tuliszki została wyświetlona ponad 
dwa miliony razy, a cyfrowy portret prezy-
denta Ukrainy był widziany między innymi 
na protestach ulicznych w Nowym Jorku, 
w relacjach telewizyjnych znanych stacji, 
a także jako element antywojennych dekora-
cji w miejscach publicznych. W Buku grafika 
zawisła w formie wielkopowierzchniowego 
banneru na budynku Biblioteki i Kina, stając 
się wyrazem moralnego wsparcia, jakiego 
mieszkańcy gminy udzielili walczącemu 
narodowi Ukrainy. Ozdobiła także okładkę 
„Kosyniera Bukowskiego”. 

* * *
Pozostałymi laureatami Nagrody Powia-

tu Poznańskiego zostali: Zespół Wokalny 
Affabre Concinui (I miejsce), muzyk Maciej 
Kręc (II miejsce), gitarzysta Kacper Dwor-
niczak (wyróżnienie). 

Wszystkim laureatom serdecznie gra-
tulujemy!  EWA

Zabytki w gminie z dofinansowaniem 
powiatu poznańskiego

Dwa zabytki z naszej gminy otrzymały wsparcie finansowe w wysokości 240 tys. 
zł z budżetu powiatu poznańskiego. Parafia Rzymskokatolicka pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika w Buku dofinansowanie w wysokości 160.000 zł przeznaczy na 
remont elewacji północnej oraz wschodniej kościoła. Parafia Rzymskokatolicka pw. 
św. Wawrzyńca w Niepruszewie otrzymane środki w wysokości 80.000 zł przekaże na 
prace konserwatorskie i restauratorskie przy zabytku.

W tym roku, z powiatowego wsparcia 
na dofinansowanie prac konserwa-
torskich, restauratorskich lub robót 

budowlanych przy zabytkach wpisanych 
do rejestru zabytków lub znajdujących się 
w gminnej ewidencji zabytków, położonych 
na terenie powiatu poznańskiego skorzysta 
38 obiektów z powiatu, na łączną kwotę 2,5 
miliona złotych. 

– Opieka nad zabytkami w powiecie 

poznańskim ma wieloletnią tradycję. Na 
renowacje ponad 80 obiektów od 1999 
roku przeznaczyliśmy już prawie 18,5 mln 
zł. Kwoty te sprawiły, że historyczne nie-
ruchomości przestały niszczeć na naszych 
oczach, a wręcz przeciwnie, mogą nadal słu-
żyć mieszkańcom, prezentując swoje walory 
użytkowe, artystyczne i historyczne. Dużo 
już udało się naprawić, ale wiele jeszcze 
pozostało do zrobienia. Dziesiątki starych 

budynków nadal potrzebują ogromnych na-
kładów finansowych. Dlatego zachęcamy 
każdego roku do składania wniosków na 
dofinansowanie prac konserwatorskich, re-
stauratorskich i robót budowlanych. Wspie-
ramy ich w działaniach remontowych już 24 
rok i mamy zamiar kontynuować tę trady-
cję przez kolejne lata – mówi wicestarosta 
poznański Tomasz Łubiński.

Gmina Buk dotychczas otrzymała na 
remont pięciu zabytków ponad 820 tys. 
zł, z czego 240 tys. zł przyznano właśnie 
w tym roku. Wśród odnawianych budynków 
w samym Buku znajdują się dwa kościoły 
(św. Krzyża, św. Stanisława Biskupa i Mę-
czennika) oraz Izba Muzealna PTTK Ziemi 
Bukowskiej. W Niepruszewie powiat wsparł 
renowację kościoła św. Wawrzyńca, nato-
miast w Wysoczce – Park Dworski.

Edyta Wasielewska 
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Odnawialne  
źródła energii

Z inicjatywy burmistrza Miasta i Gminy 
Buk Pawła Adama odbyło się w dn. 
08.05.br. w Sali Miejskiej w Buku spo-

tkanie z Prezesem DOEKO Group Wojciechem 
Chowaniakiem, podczas którego poruszo-
no kwestie związane z budowaniem spo-
łeczności energetycznych i możliwościami 
dotacyjnymi w ramach Klastrów Energii. 

Zaproszenie do udziału w spotkaniu 
przyjęli przedstawiciele samorządów gmin 

Dopiewo – uczestniczył wójt gminy Paweł 
Przepióra, Tarnowo Podgórne i Komorniki.

Wcześniej rozmowy na ten temat odbyły 
się w gronie członków Związku Międzygmin-
nego „Centrum Zagospodarowania Odpadów 
SELEKT”.  

Gmina jest na etapie przygotowywania 
się do podjęcia współpracy z DOEKO Group 
celem aplikowania o dofinansowania w za-
kresie odnawialnych źródeł energii.

Wkrótce przedstawimy więcej infor-
macji.

Pomoc 
dla strażaków

Strażacy z OSP w Dakowach Suchych 
otrzymali 10 nowoczesnych mundurów 
spełniających najwyższe wymagania 

bezpieczeństwa. Zakup w wysokości 30.750 
zł został sfinansowany z budżetu gminy. 
Jest to już ostatnia jednostka, która została 
w ten sposób doposażona. Przypomnijmy, 
że we wrześniu ub.r. gmina przekazała 56 
mundurów dla pięciu jednostek gminnych 
OSP, a w tej grupie nie było strażaków z OSP 
w Dakowach Suchych. Wtedy zakup mundu-
rów w wysokości ok. 120 tys. zł pochodził 
z dwóch źródeł: z budżetu gminy oraz Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej.

To nie koniec wydatków dla naszych stra-
żaków. Dla Młodzieżowych Drużyn Pożar-
niczych, ze środków budżetu gminy, został 
zakupiony tor przeszkód, który niebawem 
zostanie rozstawiony na jednym z boisk. Tor, 

który kosztował 21.000 zł, nabyto celem 
przygotowania do Wojewódzkich Zawodów 
Sportowo-Pożarniczych Młodzieżowych 
Drużyn Pożarniczych, które odbędą się 17 
czerwca podczas Dni Gminy Buk. W zawo-
dach wystąpią męskie i żeńskie reprezen-
tacje wszystkich powiatów Wielkopolski 
oraz dwie drużyny reprezentujące Miasto 
i Gminę Buk. Będzie to bardzo ważne wy-

darzenie dla środowiska strażackiego całej 
gminy, bowiem nie było jeszcze u nas tej 
rangi imprezy. Na zawody przyjedzie około 
800 zawodników z całej Wielkopolski. 

EWA

Na zdjęciu:
Nowe mundury dla strażaków ochot-

ników z OSP w Dakowach Suchych

Rozbudowa drogi 
wojewódzkiej 
nr 306 na finiszu 

W dn. 08.05.br. drogowcy z WZDW 
w Poznaniu zakończyli rozbudo-
wę drogi wojewódzkiej nr 306 na 

terenie gminy Buk. Inwestycja poprawiła 
komfort jazdy kierowców i zagwarantowała 
bezpieczeństwo pieszych oraz rowerzystów. 

WZDW czekają jeszcze ostateczne prace 
porządkowe, poprawkowe i dalsze procedu-
ry administracyjne, które potrwają miesiąc. 

Zadanie było realizowane na długości 
blisko 4 kilometrów. Wartość kontraktu wy-
niosła 16,5 mln złotych. Dofinansowanie 
Unii Europejskiej z WRPO 2014+ to ponad 
12 milionów. 
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Kolejne wyzwania planistyczne
– o koncepcji układu drogowego w rejonie linii 
kolejowej i stacji Buk

Otwarty we wrześniu 2021 roku zintegrowany węzeł przesiadkowy w Buku, 
stał się wizytówką systemowego rozwoju środków transportu w naszej gminie 
skupionych wokół sieci kolei metropolitalnej jako kluczowego układu komunikacji 
w miejskim obszarze funkcjonalnym Poznania. Powiazanie węzła przesiadkowego 
z terenem gminy poprzez uruchomioną w ubiegłym roku komunikację publiczną 
to kolejny krok w rozwoju usług transportu pasażerskiego pozwalającego skrócić 
dystans mieszkańców w szczególności terenów wiejskich do miejsc pracy, szkół, 
uczelni oraz innych usług świadczonych w Poznaniu. Widoczny i zyskujący uznanie 
kompleksowy rozwój transportu zbiorowego stał się istotnym czynnikiem podno-
szącym jakość życia mieszkańców oraz elementem wpływającym na rozwój gminy. 
Prace zrealizowane przez bukowski magistrat w zakresie komunikacji stały się 
jednocześnie punktem wyjścia do dalszych analiz i działań.

Fundusze UE jako źródło 
finansowania

Przypomnieć należy, iż powstanie wę-
zła byłoby znacznie utrudnione, gdyby nie 
uzyskane na ten cel dofinansowanie ze-
wnętrzne z funduszy europejskich w postaci 
Wielkopolskiego Regionalnego Programu 
Operacyjnego na lata 2014-2020 w ramach 
zintegrowanych inwestycji terytorialnych. Na 
rzecz realizacji inwestycji w ramach projektu 
partnerskiego Miasta i Gminy Buk i Powia-
tu Poznańskiego uzyskano dofinansowanie 
w wysokości ponad 9,5 mln zł. Przy pomocy 
tego instrumentu partnerstwa jednostki sa-
morządu terytorialnego miast i obszarów 
powiązanych z nimi funkcjonalnie mogą 
realizować wspólne cele oraz wyjść poza 
sztywne granice administracyjne samo-
rządów.

Podstawowym dokumentem, w oparciu 
o który udzielane jest wsparcie w ramach 
ZIT, jest Strategia Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych w Miejskim Obszarze Funk-
cjonalnym Poznania. W dniu 08.02.2022 r. 
Rada Metropolii Poznań podjęła uchwałę 
w sprawie przyjęcia zaktualizowanej stra-
tegii dla obszaru funkcjonalnego Miasta 
Poznań. W pierwszym kwartale br. prze-
prowadzone zostały konsultacje społeczne 

dla projektu zaktualizowanej strategii na 
lata 2021-2027. 

W toku opracowywania dokumentu 
skutecznie zabiegano, by strategia ujęła 
w szczególności kolejne bardzo ważne dla 
rozwoju Buku zadanie inwestycyjne, które 
już w najbliższych latach może doczekać się 
realizacji. Mowa tu o układzie komunikacyj-
nym wokół linii kolejowej, którego sercem 
będzie projektowany obecnie po południo-
wej stronie linii kolejowej Zintegrowany 
węzeł przesiadkowy Dobieżyn Północ. Na 
powyższy cel przewiduje się w ramach 
środków UE w formule ZIT uzyskanie 
dofinansowania w wielkości ponad 6,6 
mln złotych, przy szacunkowej wartości 
inwestycji na poziomie ponad 9,5 mln zł.

Zgodnie z projektem dokumentu w ra-
mach zintegrowanych inwestycji terytorial-
nych zakłada się realizację tzw. projektów 
strategicznych, wśród których kluczowym 
jest projekt P3. Zrównoważona mobilność 
miejska w Metropolii Poznań. Jego celem jest 
zwiększenie integracji poszczególnych kom-
ponentów systemu transportowego oraz 
wzrost konkurencyjności transportu zbioro-
wego, skutkujące zmniejszeniem emisji CO2 
i poprawą stanu środowiska przyrodniczego. 
W ramach projektu przewiduje się realiza-

cję działań polegających w szczególności na 
rozbudowie istniejących zintegrowanych 
węzłów przesiadkowych, której celem jest 
poprawa ich funkcjonalności i dostępności. 
Na realizację tego projektu przeznaczona 
ma być kwota z środków UE w ilości ponad 
58 mln euro. 

Strategia ZIT oraz model finansowania 
wpisuje się w ramy finansowe wypracowane 
przez Komisję Europejską, która w grudniu 
2022 r. roku zatwierdziła. Wielkopolska w ra-
mach Programu dysponuje kwotą ponad 2,1 
mld euro. Kwota ta uwzględnia trzy źródła 
finansowania Programu: Europejski Fundusz 
Rozwoju Regionalnego (1,2 mld euro), Eu-
ropejski Fundusz Społeczny (0,5 mld euro) 
oraz Fundusz Sprawiedliwej Transformacji 
(ok. 0,4 mld euro), który jest dedykowany 
Wielkopolsce Wschodniej.

Prace projektowe PKP

Powyższe działania zbiegły się w cza-
sie z opracowywaną przez PKP PLK S.A. 
dokumentacją przedprojektową dla pro-
jektu: Prace na linii kolejowej nr 3 (E20) 
na odcinku Poznań Główny – Kunowice 
(granica państwa), opracowanie SW w ra-
mach projektu pn. Prace przygotowawcze 
dla wybranych projektów. Projekt dotyczyć 
ma infrastruktury kolejowej na odcinku 
Poznań Górczyn – Kunowice. Dokumen-
tacja projektowa opracowywana przez 
stronę kolejową ma na celu w szczegól-
ności: dostosowanie układu do prędkości 
maksymalnej równej 200 km/h dla po-
ciągów pasażerskich, przebudowę ukła-
dów torowych na stacjach i przystankach, 
budowę dodatkowych torów na odcinku 
Poznań Główny – Opalenica, budowę bez-
kolizyjnych połączeń linii kolejowych oraz 
torów, dostosowanie infrastruktury tech-
nicznej linii do prognozowanych wielkości 
przewozów pasażerskich i towarowych, 
wyposażenie przejazdów kolejowo-dro-
gowych w nowoczesne urządzenia zabez-
pieczenia ruchu oraz szczególnie istotne 
dla mieszkańców naszej Gminy budowę 
skrzyżowań dwupoziomowych w miejscu 
skrzyżowań jednopoziomowych likwidu-
jąc lokalne bariery komunikacyjne oraz 
prace dostosowujące przejścia podziemne 
do potrzeb osób niepełnosprawnych.

W związku z opracowywaną dokumen-
tacją już w początkowej fazie jej tworzenia 
przekazane zostały postulaty i oczekiwa-
nia Gminy Buk co do rozwiązań istotnych 
z punktu widzenia lokalnej społeczności, 
w szczególności w zakresie: dostępności in-

  Podpisanie listu intencyjnego zawartego 
pomiędzy Ireneuszem Melcherem – Prezesem PKP 
PLK S.A. a Pawłem Adamem – Burmistrzem Miasta 
i Gminy Buk, Warszawa, 22.02.2023 r.
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Projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu w rejonie linii kolejowej E20 (etap prac projetowych nad opracowaniem)

frastruktury kolejowej (pasażerskiej) dla osób 
niepełnosprawnych, zwiększenia przepusto-
wości wszystkich przejazdów kolejowych, 
realizacji bezkolizyjnych skrzyżowań linii 
kolejowych z siecią drogową, zapewnienia 
dostępu do peronów od strony południowej. 
Można więc stwierdzić, iż istotne dla gminy 
postulaty są jednocześnie zbieżne z inten-
cjami strony kolejowej, co pozwala sądzić, 
iż wszystkie problemy, z jakimi borykają się 
nasi mieszkańcy, zostały skutecznie zdiagno-
zowane i będą docelowo eliminowane.

W tym miejscu należy podkreślić, iż 
z inicjatywy Burmistrza Miasta i Gminy 
Buk Pawła Adama we wrześniu 2021 roku 
odbyło się bardzo istotne spotkanie kon-
sultacyjne i uzgadniające dotychczasowe 
prace przedprojektowe w zakresie układu 
komunikacyjnego w rejonie linii kolejowej 
i węzła przesiadkowego, z udziałem dyrekcji 
poznańskich oddziałów PKP PLK S.A. oraz 
PKP S.A., projektantów z firmy inżynieryjno-
-doradczych BBF oraz biura projektowego 
E-R-G Polska, przedstawicieli Metropoli Po-
znań, prezesa ZGK, kierownictwa Urzędu 
Miasta i Gminy a także gminnych radnych.

Prace projektowe miały zostać ukończo-
ne w pierwszej połowie 2023 r. W związku 
z ich finalizowaniem z inicjatywy PKP Pol-
skie Linie Kolejowe S.A. (Centrum Realizacji 
Inwestycji) w dn. 25.01.2023 r., w urzędzie 
Miasta i Gminy Buk odbyło się spotkanie ro-
bocze w celu ustalenia szczegółów w zakre-

sie współpracy dotyczącej planowanych 
inwestycji drogowo-kolejowych na terenie 
gminy Buk. Już wkrótce mają się także 
odbyć spotkania wykonawcy projektów 
kolejowych z zarządcami dróg oraz Bur-
mistrzem i przedstawicielami samorządu 
w celu omówienia założeń projektowych 
oraz wskazania najważniejszych z punktu 
widzenia interesu Gminy Buk priorytetów, 
które muszą być uwzględnione w opraco-
wywanej dokumentacji przedprojektowej 
PKP.

Dzięki podjętej pracy studialnej oraz wy-
mianie uwag udało się dokonać stosownych 
korekt tworzonych niezależnie dokumentów, 
w efekcie czego opracowywana jest obecnie 
spójna i zintegrowania dokumentacja, po-
zwalająca na właściwe uchwycenie kwestii 
istotnych dla poszczególnych podmiotów, 
w celu uzyskania w przyszłości optymalnych 
efektów wpływających na rozwój Gminy jak 
i niwelujących bariery komunikacyjne, co jest 
szczególnie istotne dla naszych mieszkań-
ców. Spotkanie to było krokiem milowym 
w celu uzyskania zbieżnej dokumentacji. 
Należy jedocześnie podkreślić szereg innych 
indywidulanych konsultacji, których inicja-
torem był Burmistrz Miasta i Gminy Buk, a w 
szczególności spotkań z Wicemarszałkiem 
Województwa Wielkopolskiego Wojciechem 
Jankowiakiem, Wicestarostą Poznańskim 
Tomaszem Łubińskim, dyrektorem Wiel-
kopolskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich 

w Poznaniu Pawłem Katarzyńskim, dyrek-
torami poszczególnych podmiotów PKP 
oraz przedstawicielami biur projektowych. 
W indywidualne konsultacje zaangażowani 
są również posłowie na Sejm RP – Jadwiga 
Emilewicz oraz Bartłomiej Wróblewski.

Koncepcja układu drogowego 
w rejonie linii kolejowej oraz 
plan miejscowy jako ramy 
przestrzenne inwestycji

W celu dostosowania potrzeb i celów 
istotnych z punktu widzenia rozwoju Gmi-
ny, wychodząc naprzeciw perspektywom 
finansowym funduszy europejskich, pra-
com projektowym PKP oraz funkcjonują-
cej komunikacji gminnej, podjęte zostały 
już w 2021 roku prace projektowe mające 
na celu uwzględnienie wszystkich pod-
noszonych zagadnień poprzez dostoso-
wanie istniejącego układu drogowego do 
wymogów wynikających z powyższych 
uwarunkowań. Tym samym na zlecenie 
Miasta i Gminy Buk opracowana została 
koncepcja przedprojektowa pn. Układ 
komunikacyjny w rejonie linii kolejowej 
E20 w Buku. Projekt zakłada budowę sieci 
dróg skupionych wokół stacji kolejowej 
Buk i istniejącego węzła przesiadkowego, 
który stosownie do założeń koncepcji ZIT 
podlegać ma rozbudowie w kierunku po-
łudniowym od linii kolejowej. Tym samym 
w opracowaniu przyjęto proponowany 
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układ komunikacyjny w nawiązaniu do 
stanu istniejącego, przy uwzględnieniu 
perspektywy dokumentacji przedprojek-
towej PKP. Ponadto zgodnie z koncepcją 
kluczowym punktem projektu ma być 
położony po południowej stronie linii 
kolejowej – w sąsiedztwie istniejących pe-
ronów – parking dla samochodów osobo-
wych z miejscami postoju rowerów wraz 
z założoną lokalizacją przystanków au-
tobusowych obsługujących komunikację 
gminną, a także z dojściami do peronów. 
Powyższy punkt przesiadkowy Dobieżyn 
Północ zrealizowany ma zostać jako klu-
czowy projekt gminny na najbliższe lata, 
którego finansowanie ma mieć miejsce 
w ramach ZIT i dofinansowania z fundu-
szy UE w wysokości ponad 6,6 mln zł. Do 
parkingu prowadzić ma sieć dróg, które co 
do zasady będą nawiązywać do szkieletu 
istniejących dróg wewnętrznych stanowią-
cych w głównej mierze własność Gminy 
Buk. Całość zamierzenia ma objąć także 
realizację pełnej infrastruktury towarzszą-
cej w postaci sieci kanalizacji deszczowej, 
oświetlenia drogowego oraz wszystkich 
innych elementów niezbędnych do prawi-
dłowego funkcjonowania układu. 

Koncepcja swoim zakresem wychodzi 
poza kwestie związane z tematyką dróg 
gminnych, obejmując kluczowe elementy 
wstępnego założenia projektowego PKP, 
w szczególności w postaci przewidzianej 
rezerwy terenów kolejowych (na rzecz 
trzeciego toru) oraz orientacyjnego po-
łożenia wiaduktów kolejowych, które 
według założeń strony kolejowej mają 
stanowić docelowy sposób rozwiązania 
problematycznej kwestii przejazdów ko-
lejowych. Ponadto w szerszej perspekty-
wie układ komunikacyjny zaproponowany 
w koncepcji wiąże się z obecnymi drogami 
wyższych kategorii, tworząc funkcjonalny 
i pożądany przez użytkowników transpor-
tu indywidualnego i zbiorowego spójny 

system drogowo-kolejowy.
Koncepcja stała się także wstępnymi 

wytycznymi i przestrzennymi ramami dla 
opracowywanego obecnie miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego 
terenów na południe od linii kolejowej 
w rejonie stacji Buk. Plan miejscowy po-
zwoli na skuteczne zabezpieczenie terenu 
pozwalając na uzyskanie formalno-praw-
nych uwarunkowań umożlwiających uru-
chomienie docelowych działań realiza-
cyjnych oraz jest jednym z elementów 
umożliwiających pozyskiwanie wskaza-
nych na wstępie funduszy. Opracowany 
projekt mpzp poddany został wstępnym 
konsultacjom z właścicielami tych tere-
nów, które są szczególnie istotne z punktu 
widzenia inwestycji. Właściciele terenu 
w zdecydowanej większości przychylnie 
odnieśli się do planowanej inwestycji, nie 
wnosząc uwag do zaproponowanych roz-
wiązań zawartych w projekcie mpzp, który 
tym samym będzie mógł być kierowany 
do dalszych prac (uzgodnienia, opinie). 

Tunel jako warunek konieczny

Aby układ komunikacyjny wraz z no-
wym punktem przesiadkowym miał sens, 
niezbędne było podjęcie działań na rzecz 
faktycznego powiązania terenów połu-
dniowej części Gminy z linią kolejową 
i stacją Buk w postaci tunelu tworzącego 
dojście do peronów od strony Dobieżyna. 
Mając bowiem na uwadze skompilowane 
przepisy kolejowe sankcjonujące zasady 
działania przejazdów kolejowych, moż-
liwość sprawnego dotarcia do peronów 
mieszkańców Dobieżyna, Szewc i pozo-
stałych miejscowości południa gminy jest 
warunkiem niezbędnym do niwelowania 
niedogodności w zakresie korzystania 
z usług PKP. 

W tym też celu podjęte zostały dalsze 
istotne kroki. W dniu 22.02.2023 r. pod-
pisany został przez Burmistrza Miasta 
i Gminy Buk oraz Prezesa PKP PLK list 
intencyjny na rozbudowę i wydłużenie 
przejścia podziemnego. Zgodnie z doku-
mentem strony podjęły współpracę mają-
cą na celu realizację projektu wydłużenia 
istniejącego przejścia podziemnego na 
stacji Buk pod torami linii kolejowej E20 
oraz jego dostosowania do właściwych 
standardów dla osób niepełnospraw-
nych. Należy podkreślić, iż strona kole-
jowa zobowiązała się do sfinansowania 
inwestycji w wysokości do 50% kosztów 
całego przedsięwzięcia, zarówno w fazie 
projektowej jak i realizacyjnej. Po zreali-
zowaniu przedsięwzięcia w postaci tunelu 
realnym stanie się wykonanie docelowego 
układu komunikacyjnego w sąsiedztwie 
linii kolejowej po jej południowej stronie, 
którego sercem będzie Zintegrowany węzeł 
przesiadkowy Dobieżyn Północ. 

Podsumowanie

Nie ulega wątpliwości, iż uchwycenie 
we właściwych relacjach przedstawionej 
problematyki to ogromne wyzwanie. Zakres 
zamierzenia, skomplikowane uwarunko-
wania terenowe, wymogi proceduralne, 
konieczność uzyskiwania licznych uzgod-
nień w tym środowiskowych i kolejowych, 
a przede wszystkim konieczność pogodzenia 
często rozbieżnych interesów mieszkańców 
i właścicieli – to kluczowe wyzwania z jakimi 
przyjdzie się zmierzyć, tworząc zupełnie 
nowy spójny system komunikacyjny. Układ, 
który z pewnością stanie się istotnym czyn-
nikiem rozwoju Miasta i Gminy Buk.

Maciej Lechniak
kierownik Referatu Gospodarki 

Przestrzennej UMiG Buk

Szkic sytuacyjny planowanego przedłużenia przejścia podziemnego w kierunku południowym pod linią 
kolejową E20 w rejonie stacji Buk
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Obchody święta Konstytucji 3 Maja
W dniu święta Konstytucji 3 Maja mieszkańcy gminy tradycyjnie zebrali się, 
by wspólnie uczcić pamięć uchwalenia Konstytucji z 1791 roku. 

Uroczystości rozpoczęły się od zbiórki 
delegacji i pocztów sztandarowych, 
które licznie stawiły się przy urzędzie, 

a dalej przemarszu na plac Stanisława Reszki 
pod Pomnik Bohaterów Ziemi Bukowskiej. 
W przemarszu przed pocztami sztandaro-
wymi dumnie kroczyła Bukowska Orkiestra 
Dęta pod batutą kapelmistrza Karola Hoło-
dy. Następnie wspólne odśpiewano hymn 
narodowy. Władze gminy, przedstawiciele 
urzędu, Rady Miasta i Gminy Buk, jednostek 
organizacyjnych, Ochotniczych Straży Po-
żarnych, szkół, organizacji pozarządowych 
i klubów sportowych działających na tere-
nie gminy, duchowieństwa, partii politycz-
nych złożyli wieńce i wiązanki kwiatów pod 
Pomnikiem Bohaterów Ziemi Bukowskiej.

W dalszej części uroczystości odczytana 
została preambuła Konstytucji, a burmistrz 
Miasta i Gminy Buk Paweł Adam wygłosił 
przemówienie. 

Następnie wyróżniono sześcioro miesz-
kańców tytułem „Zasłużony dla Miasta 

i Gminy Buk”, które otrzymali Zbigniew 
Filipiak, Marian Górczak, Irena Kamyszek, 
Tomasz Łubiński (nieobecny na uroczy-
stości – wręczenie nastąpi w późniejszym 
terminie), Jerzy Mrówka, Tadeusz Raburski. 
Zanim burmistrz wraz z przewodniczącym 
Rady MiG Buk Piotrem Gorońskim wręczyli 
wyróżnienia: medal okolicznościowy, herb, 
flagę i uchwałę Rady MiG Buk, odczytane 
zostały sylwetki zasłużonych i uzasadnie-
nia. Tytuły zostały przyznane na wniosek 
burmistrza po akceptacji przez Radę MiG 
Buk i przyjęciu stosownych uchwał na LII 
sesji, która odbyła się 27 kwietnia 2023 roku. 
– „Zasłużonym dla Miasta i Gminy Buk”, je-
steśmy niezmiernie wdzięczni za pracę na 
różnych polach społecznej aktywności, za ich 
dokonania, zaangażowanie i osobisty trud 
na rzecz naszej małej Ojczyzny. Niech ich 
przykłady będą dla nas inspiracją i wzorem 
do naśladowania – mówił burmistrz. 

W imieniu wyróżnionych głos zabrał Ma-
rian Górczak, który podziękował Radzie MiG 

Buk, burmistrzowi i społeczności lokalnej za 
ten szczególny tytuł „Zasłużonym dla Miasta 
i Gminy Buk”. Przy okazji powiedział: – Je-
stem szczególnie szczęśliwy, że z tej okazji 
wraz z wyróżnionymi mogę stanąć u boku 
mojej drogiej nauczycielki Ireny Kamyszek, 
która uczyła mnie w szkole podstawowej 
w Buku.

W dalszej części uroczystości na placu 
Stanisława Reszki odprawiona została msza 
św. za Ojczyznę, którą celebrowali ks. prałat 
Andrzej Szczepaniak (kustosz Sanktuarium 
Matki Bożej Bukowskiej Literackiej), ks. 
kanonik Roman Janecki (proboszcz Parafii 
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pw. św. Wawrzyńca 
w Niepruszewie), ks. 
Krystian Sammler 
(dyrektor Wydziału 
Duszpasterstw Archi-
diecezji Poznańskiej).

Obchody uświetni-
ła obecność harcerzy 
z ZHP Ośrodek Buk: 3 
Bukowskiej DH „Mira-
bilis” im. phm. Tade-
usza Wojtczaka i zu-
chenki z 3 Bukowskiej 
Gromady Zuchowej 
„Jagodowe Bractwo”, 
którzy pełnili honorową asystę pod dowódz-
twem pwd. Wojciecha Bladowskiego przy 

Pomniku Bohaterów Ziemi Bukowskiej. Zaś 
bezpieczeństwo na uroczystości zabezpie-

czała OSP w Szewcach.
Na zakończenie 

uroczystości poczty 
sztandarowe i delegacje 
zaproszono na słodki 
poczęstunek do kawiarni 
Stopklatka w kinie Wiel-
kopolanin.

* * *
Święto Konstytucji 

3 Maja obchodzili też 
mieszkańcy sołectwa 
Dobieżyn, gdzie przy Fi-
gurze Chrystusa Zmar-

twychwstałego odbyła się msza św.  
Edyta Wasielewska

Przemówienie wygłoszone przez burmistrza Pawła Adama w dniu 3 maja br.

Szanowni Państwo, Drodzy Mieszkańcy!

Święto Konstytucji 3 Maja jest pamiątką 
po jednym z najważniejszych wyda-
rzeń polskiej historii. Podjęta w 1791 

roku Ustawa rządowa, jak wówczas ją na-
zywano, była pierwszą w Europie i drugą 
na świecie spisaną konstytucją. Była ema-
nacją oświeceniowych idei, które gdyby 
zostały zrealizowane, miały szanse stać się 
podwaliną nowoczesnego państwa i spo-
łeczeństwa. Dziś wiemy, że tak się jednak 
nie stało. Silniejsza Polska nie była w in-
teresie naszych sąsiadów, którzy upatry-
wali w niej z jednej strony zagrożenia dla 
siebie, a z drugiej możliwości wzbogacenia 
i wzmocnienia własnych monarchii. Zrobili 
oni wiele, by nasze społeczeństwo skłócić, 
a wewnętrznie osłabiony kraj rozerwać na 
strzępy. Rozbiory definitywnie rozwiały na-
dzieje na modernizację pierwszej Rzeczpo-
spolitej i stały się prawdziwym szokiem dla 
ówczesnych elit. Rozpoczynały 123-letni 
okres żałoby narodowej. Żałoby przerywanej 
krótkimi okresami nadziei wywoływanych 
powstaniami narodowymi i dobą napole-
ońską. Był to czas narodowych wieszczów, 
wielkiej emigracji i nieopisanej wręcz tę-
sknoty za wolnością i własnym państwem. 
Mit Konstytucji 3 Maja był w tym okresie 
ważnym spoiwem, punktem odniesienia dla 
rodaków żyjących w trzech różnych prze-
cież zaborach. Biały orzeł stanisławowski, 
widoczny także na bukowskim muralu, stał 
się symbolem tęsknoty za niezawisłą Polską. 
Tęsknoty, która pchała naszych przodków do 
różnorakiej walki o zachowanie polskości, 
języka, historii, tradycji i wiary. Naturalną 
koleją rzeczy, stało się więc zaszczepienie 
pamięci i tradycji Konstytucji z 1791 roku 
na gruncie nowego państwa – drugiej Rzecz-
pospolitej. Już w 1919 roku sejm uchwalił 
trzeci dzień maja świętem państwowym. 

Trudna lekcja rozbiorów sprawiła, że odro-
dzone państwo polskie szybko przystąpiło 
do budowy społeczeństwa nowoczesnego 
i egalitarnego. W 1919 roku przyznano pra-
wa wyborcze kobietom, a w 1921 zniesiono 
tytuły arystokratyczne. Wszystko po to, by 
każdy, kto czuje się Polakiem, bez względu 
na swój społeczny status, wyznanie, czy 
poglądy polityczne, poczuł się częścią tej 
wspaniałej wspólnoty języka i historii zwanej 
„narodem”. Chociaż już wówczas napotykało 
to na wiele trudności, to jest wręcz pewne, 
że te próby i realne działania miały źródła 
w oświeceniowej tradycji Konstytucji 3 Maja. 
Pomagały całej generacji budować swoją 
przyszłość we własnym państwie. Ten zro-
dzony wówczas etos państwowy pomagał 
pokoleniu naszych dziadków lub rodziców, 
przetrwać noc niemieckiej okupacji i wielo-
letniej zależności od Związku Radzieckiego.

Przywrócone w 1990 roku Święto 
Narodowe Trzeciego Maja było wyraź-
nym znakiem – deklaracją ideową trzeciej 
Rzeczpospolitej. Ta lekcja historii pchała 
Polaków w marszu na zachód, do wspól-
noty demokratycznych państw żyjących 
w pokoju i dostatku. To dlatego z miażdżąca 
przewagą, także w naszej gminie w referen-
dum akcesyjnym decydującym o polskim 
członkostwie w UE, zwyciężyli zwolennicy 
obecności Polski w strukturach politycznych, 
społecznych i gospodarczych zjednoczonej 
Europy. Również w trosce o nasze bezpie-
czeństwo jesteśmy w NATO. Tego szczęścia 
nie mieli nasi bracia i siostry z Ukrainy. Dziś 
emigrują z własnego kraju, bo ich wsie i mia-
sta są niszczone, a wróg popełnia zbrodnie 
wojenne i sukcesywnie, z wyrachowaniem 
niszczy ich kraj. Czy to nie przypomina pew-
nych okresów z historii Polski???!!!

A co dziś pozostało w nas samych z czasu 

przełomu XX i XXI wieku? Czy jako podzielo-
ny i skłócony naród jesteśmy godni dziedzic-
twa naszych przodków? Czy zrozumieliśmy 
ofiarę ich przelanej krwi? Dziś jest ostatni 
moment, by się nawzajem przeprosić, ostu-
dzić emocje i wspólnie budować bezpieczną 
i dostatnią przyszłość. Stabilna obecność 
Polski w integrującej się Europie jest fila-
rem przyszłości naszej i naszych dzieci. Pora 
zakończyć wojnę polsko-polską i wspólnie 
stanąć pod biało-czerwonym sztandarem. 
Jest przy nim miejsce dla każdego z nas!

Dzisiejszym gminnym obchodom święta 
Konstytucji towarzyszy wyjątkowa okolicz-
ność. Już za moment wyróżnimy sześcioro 
mieszkańców tytułem „Zasłużony dla Mia-
sta i Gminy Buk”. Jesteśmy im niezmiernie 
wdzięczni za pracę na różnych polach spo-
łecznej aktywności, za ich dokonania, zaan-
gażowanie i osobisty trud na rzecz naszej 
małej Ojczyzny. Niech ich przykłady będą dla 
nas inspiracją i wzorem do naśladowania. 

Życzę wszystkim Państwu miłego 
świętowania!

Wiwat Maj! Trzeci Maj!



18    MAJ 2023

Z okazji Międzynarodowego Dnia Strażaka mieliśmy w dniu 04 
maja br. wspaniałą okazję uczcić naszych bohaterów! W godzi-
nach popołudniowych odbył się przejazd wozów strażackich 

drogami gminy. Strażacy przy odgłosach syren przejechali z Kalw do 
Daków Mokrych, gdzie odprawiona została msza święta w intencji 
strażaków, a po niej poświęcenie nowego bojowego wozu strażac-
kiego. Następnie zgromadzeni wyruszyli do Daków Suchych, gdzie 
kontynuowano obchody tego ważnego święta. 

Burmistrz MiG Buk Paweł Adam złożył życzenia i podziękował 
strażakom za ich oddanie, odwagę i powołanie do tej wyjątkowej 
służby.  W szczególny sposób podziękował panu Jerzemu Mrówce, 
który odszedł na emeryturę po pełnej oddania służbie w OSP Dakowy 
Suche i wielu latach pełnienia funkcji naczelnika w tej jednostce. 

Życzenia i podziękowania złożył też Zarząd Miejsko-Gminnego 
ZOSP RP w Buku i sołtys Daków Suchych Marian Kocik.

Prezes OSP w Buku Rafał Ratajczak i burmistrz Paweł Adam 
wręczyli złote, srebrne i brązowe odznaczenia zasłużonym straża-
kom. Złoty Medal Za Zasługi dla Pożarnictwa otrzymał druh Robert 
Dawidziak, Srebrne Medale Za Zasługi dla Pożarnictwa druhowie 
Tomasz Mrówka i Marcin Perz oraz Brązowe Medale Za Zasługi 
dla Pożarnictwa druhowie Rafał Górczak i Sławomir Stachowiak.

Dziękujemy naszym strażakom za ich nieustanne poświęcenie 
i odwagę! 

Liliana Przybylska

4 maja 
– Międzynarodowy Dzień Strażaka

ABC Ekonomii

W Przedszkolu im. Krasnala Hałaba-
ły, w grupach Motylki i Wiewiórki 
(sześciolatki), w kwietniu został 

zrealizowany projekt ABC Ekonomii. Miał on 
na celu zwiększenie świadomości i wiedzy 
dzieci w zakresie zagadnień ekonomicznych, 
finansowych oraz z zakresu przedsiębior-
czości. Przedszkolaki zapoznały się z zagad-
nieniami takimi jak: Narodowy Bank Polski, 
banknoty, monety, cena, praca, karta płatni-
cza, potrzeby, zachcianki, pożyczka, zawód, 
obowiązki, promocja, reklama, wydatki. 

Dzieci przyniosły również do przedszko-
la swoje portfele, w których przechowywały 
wzory monet i banknotów. Były one wy-
korzystywane w trakcie zajęć i zabaw, co 
pozwoliło im na praktyczne kształtowanie 
umiejętności posługiwania się pieniędzmi. 
Przedszkolaki z  grup Motylki i Wiewiórki 
wykonały własnoręcznie „karty płatnicze”, 
a także próbowały samodzielnie rozplano-
wać swój budżet. Wszyscy z dużym zaan-
gażowaniem brali udział w aktywnościach 
związanych z projektem.

Katarzyna Leśniczak
Klaudia Antas
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Turniej Drużyn Wiejskich
W niedzielę, 16 kwietnia, na boisku Orlik w Dobieżynie odbył się 
Turniej Drużyn Wiejskich o Puchar Dyrektora OSiR Buk. Tego dnia 
na zaproszenie OSiR do wspólnej rywalizacji stawiły się zespoły 
reprezentujące osiem sołectw: Niepruszewo, Kalwy, Sznyfin/Dobra, 
Szewce, Dakowy Suche, Wielka Wieś, Dobieżyn, Otusz. Drużyny 
zostały w drodze losowania przydzielone do dwóch grup. 

W grupie A rywalizowały: Otusz, Nie-
pruszewo, Dakowy Suche, Wielka 
Wieś. Wyniki uzyskane w tej grupie 

prezentowały się następująco:
 » Dakowy Suche – Niepruszewo 1:4
 » Otusz – Wielka Wieś 5:2
 » Dakowy Suche – Wielka Wieś 0:2
 » Otusz – Niepruszewo 2:1
 » Dakowy Suche – Otusz 1:4
 » Niepruszewo – Wielka Wieś 1:1

Do półfinałów awansowały zespoły Otu-
sza i Niepruszewa.

W grupie B mierzyli się ze sobą zespoły: 
Dobieżyn, Szewce, Sznyfin/Dobra, Kalwy. 
W tej grupie padły następujące wyniki:

 » Sznyfin – Dobieżyn 0:2

 » Szewce – Kalwy 1:3
 » Sznyfin – Szewce 1:3
 » Dobieżyn – Kalwy 1:0
 » Sznyfin – Kalwy 0:2
 » Dobieżyn – Szewce 4:0

Do najlepszej czwórki 
turnieju z grupy B awan-
sowały drużyny: Dobieżyn 
i Kalwy.

Po rozegraniu fazy grupowej doszło do 
meczów półfinałowych. Zajmujący pierwsze 
miejsce w grupie A Otusz pewnie pokonał 
drugie w grupie B Kalwy 4:1. W następnym 
pojedynku najlepszy zespół grupy B – Do-
bieżyn, z problemami, ale zwyciężył nad 
Niepruszewem 1:0. 

W meczu o III miejsce długo utrzymywał 
się remis 1:1, gdy na minutę przed końcem 
Niepruszewo zdobyło zwycięskiego gola i to 
one cieszyło się z miejsca na podium. W fina-
le Dobieżyn nie dał żadnych szans Otuszowi 
i pewnie pokonał przyjezdnych na swoim 
terenie 4:1. Paweł Prugar

Zwycięski zespół z Dobieżyna

Sekrety 
dożynkowych 
wieńców

Tworzenie, a właściwie 
wyplatanie wieńców 
dożynkowych to osobna 

dziedzina sztuki rękodzielni-
czej. Wieniec powinien być zro-
biony na stelażu z wikliny lub 
innych giętkich gałązek, z wła-
snoręcznie zebranych i wysu-

szonych zbóż, zgodnie z tradycją bez 
użycia drutów lub innych metalowych 
elementów wspierających konstrukcję. 

A że do tegorocznych zbiorów, a za-
tem i dożynek zostało jeszcze trochę 
czasu, 18 kwietnia, w Sali Miejskiej od-
były się warsztaty z tworzenia wień-
ców dożynkowych z artystką w swoim 
fachu – twórczynią ludową, panią Ja-
dwigą Anioła. Jedno jest pewne – po 
takim szkoleniu o urodę i pomysły na 
tegoroczne wieńce dożynkowe w so-
łectwach naszej gminy możemy być 
spokojni.  IDW
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Byłaś serca biciem / Wiosną, zimą, życiem / Marzeń moich echem / Winem, wiatrem, śmie-
chem – śpiewał Kuba Badach w jednym z największych przebojów Andrzeja Zauchy podczas 
Koncertu Nadziei, na który zaprosił burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł Adam. Oprócz Kuby 
Badacha na scenie, w hali OSiR, wystąpiły instrumentalistki z Kwartetu Obsession. 

– Po zimowych letargu przyroda na 
nowo budzi się do życia, a wraz 
z nią nadzieja. Niech ten dzi-

siejszy Koncert Nadziei będzie dla Państwa 
chwilą radości i wytchnienia. Niech obudzi 
w nas to, co najlepsze i doda energii potrzeb-
nej do realizacji wszystkich celów i marzeń. 
Dziękuję, że przyjęliście nasze zaproszenie 
i dziś spotykamy się na tym wyjątkowym 
wydarzeniu. Życzę miłego wieczoru – tymi 
słowami gospodarz wydarzenia – burmistrz 
MiG Buk Paweł Adam zwrócił się do bukow-
skiej publiczności, która wypełniła widownię 
w hali OSiR. 

Koncert Nadziei, który odbył się 22 
kwietnia, prowadził dziennikarz radia Eska 
Rafał Adamczak, dobrze znamy z prowadze-
nia innych imprez w naszej gminie. Wśród 
zaproszonych gości byli między innymi wi-
cemarszałek województwa wielkopolskiego 
Wojciech Jankowiak, wójtowie i burmistrzo-
wie gmin powiatu poznańskiego, przedsta-
wiciele naszej gminy: Rady MiG Buk, urzędu, 
jednostek organizacyjnych, stowarzyszeń, 
kultury, kościoła, kółek rolniczych, klubów 
sportowych, sołtysi oraz liczne grono dy-
rektorów i kierowników instytucji kultury, 
bibliotek, ośrodków sportu, pomocy społecz-
nej z zaprzyjaźnionych gmin. I oczywiście 
goście najważniejsi i wyjątkowi – mieszkań-
cy Miasta i Gminy Buk.

Nieśmiertelne przeboje 
Andrzeja Zauchy  
w nowych aranżacjach

Gwiazdą Koncertu Nadziei był Kuba Ba-
dach, którego nikomu nie trzeba przedsta-
wiać. Muzyk, kompozytor, wokalista, lider 

zespołu Poluzjanci,  absolwent Wydziału 
Jazzu i Muzyki Rozrywkowej Akademii 
Muzycznej w Katowicach. Także aranżer 
i producent muzyczny, dwukrotny laureat 
nagrody „Fryderyki” w kategorii wokalista 
roku, który współpracował z wieloma arty-
stami polskiej sceny rozrywkowej, takimi jak 
Kayah, Robert Janson czy Dorota Miśkiewicz. 

Podczas koncertu Kuba Badach oddał 
hołd legendzie polskiej sceny muzycznej 
Andrzejowi Zausze, ale nie było to jedynie 
odśpiewanie jego piosenek. Dużo było im-
prowizowanych muzycznych rozwiązań, 
które nadały zupełnie nowego wydźwięku 
dobrze znanym utworom. Była okazja posłu-
chać piosenek Andrzeja Zauchy w nowych 
aranżacjach Kuby Badacha i Jacka Piskorza. 
Usłyszeliśmy kompozycje utrzymane w zróż-
nicowanych stylistykach – charakterystycz-
nych brzmieniach zespołu Kuby Badacha 
– z płyty „Obecny. Tribute to Andrzej Zaucha”, 
w składzie: Jacek Piskorz (fortepian), Maciej 
Kociński (saksofon), Wojciech Fedkowicz 
(perkusja), Michał Kapczuk (kontrbas).

Nowe wersje hitów Zauchy – czasem moc-
no ujazzowione, innym razem znienacka bal-
ladowe, a i też utanecznione – mogły niekiedy 
zaskakiwać, ale bez wątpienia spodobały się 
bukowskiej publiczności. W programie nie 
zabrakło znanych przebojów, między innymi 
„Byłaś serca biciem”, „Bądź moim natchnie-
niem”, „Dzień dobry Mr. Blues”, „Bezsenność we 
dwoje”, „Siódmy rok”. Któż z nas nie zna tych 
nieśmiertelnych przebojów Andrzeja Zauchy, 
które za każdym razem słucha się z ogromną 
przyjemnością? Do tego wyjątkowy głos Kuby 
Badach, jego charyzma i osobowość sceniczna. 
Jego konferansjerka, żarty i swoboda na sce-
nie były wartością samą w sobie i dodatkową 
atrakcją koncertu. Artysta poruszał na scenie 
różne tematy – opowiadał o płycie nagranej 
w hołdzie dla Andrzeja Zauchy, koncertach, 
ludziach, których spotyka na swojej drodze, 
też podczas występów.

Na kilka utworów Kuba Badach zapro-
sił publiczność do wspólnego odśpiewa-
nia, może nie tyle piosenek, ale refrenów, 
do czego nikogo nie trzeba było specjalnie 
namawiać. Nie było oczywiście mowy, by 
rozentuzjazmowana widownia wypuściła 
artystę i zespołu tak szybko – był bis, któ-
rym okazał się dobrze znany utwór „Czarny 
Alibaba”. 

KONCERT NADZIEI
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Od muzyki klasycznej 
po popowe hity

Ciekawie wypadł też występ Kwarte-
tu Obsession, który tworzą absolwentki 
Uniwersytetu Muzycznego im. Fryderyka 
Chopina w Warszawie w składzie: Kamila 
Szalińska-Bałwas, Agnieszka Kłosiewicz, 
Aleksandra Świdzińska i Justyna Meliszek. 
Od czasu powstania, to jest 2011 roku, kwar-
tet koncertuje w kraju i za granicą, biorąc 
udział w programach telewizyjnych, festiwa-
lach, wydarzeniach. Na początku swojej drogi 
artystycznej zespół miał charakter klasycz-
ny. Jednak szybko okazało się, że pomimo 
poważnego repertuaru, każda próba odby-
wała się w atmosferze swobodnego żartu, 
a pierwsze koncerty, wypełnione humorem 
wskazały kierunek kontaktu z publicznością.

 Na scenie w Buku artystki zaprosiły pu-
bliczność w niezwykłą muzyczną podróż 
z programem „Sztuki Piękne”. W humo-
rystyczny sposób odkrywały zasady rzą-
dzące światem, wygrywając je na swoich 
instrumentach w sposób, który zaskakiwał 

i sprawił, że uśmiech 
sam cisnął się na usta. 
Codzienne kobiece 
obowiązki domowe, 
ciągła walka z dąże-
niem do perfekcyjnej 
sylwetki i oczywiście 
rozterki damsko-mę-
skie – to tematy, które 
panie użyły do stwo-
rzenia swego rodzaju 
osobliwej terapii muzy-
ką i śpiewem. Artystki 
zaserwowały słucha-
czom zarówno szereg 
klasycznych melodii, 
jak na przykład „V Sym-
fonia” Beethovena, czy 
współczesne hity w ciekawej odsłonie, na 
przykład „Don’t worry, be happy” czy zaska-
kujące wykonanie hitu Eda Sheerana „Shape 
of you”. Można było też usłyszeć popularne 
motywy filmowe, na przykład z „Janosika”, 
„Mission Impossible” czy filmów o Jamesie 
Bondzie.

Wszystko okraszone było ogromnym 
wdziękiem instrumentalistek, solidną daw-
ką dobrego humoru i zaskakującymi pomy-
słami scenicznymi. Mało kto wie, że grę na 
skrzypcach można łączyć też z aerobikiem 
czy hula hop. Nie brakowało też wspólnej 
gry na jednym instrumencie, gorącego tańca 
czy śpiewu, a wszystko w dobrze wyważo-
nych proporcjach, co pozwoliło na uzyskanie 
ciekawego efektu końcowego.

Do zobaczenia za rok!
Za wspaniały koncert artystkom i arty-

stom podziękowania złożyli dyrektor MGOK 
Agnieszka Skałecka oraz burmistrz Paweł 
Adam. 

Na zakończenie wieczoru każda z pań 
otrzymała symboliczną różę od burmistrza 
lub radnych, co było bardzo miłym gestem, 
który na pewno na długo pozostanie w pa-
mięci. Też z nadzieją, że za rok znów się 
spotkamy na Koncercie Nadziei. 

Edyta Wasielewska
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Tydzień Bibliotek 
na bogato!

W dniach od 8 do 12 maja 2023 r. świętowaliśmy XX Tydzień Bibliotek.  
Tegoroczna edycja odbyła się pod hasłem Moja, Twoja, Nasza – 
BIBLIOTEKA!

W tym wyjątkowym czasie odbyły 
się spotkania literackie dla dzieci, 
młodzieży i dorosłych. Z programu, 

który przygotowała biblioteka skorzystało 
ponad 1500 osób! To najlepszy wynik z do-
tychczasowych Tygodni Bibliotek, zorgani-
zowanych na terenie naszej gminy.

Pierwszym z zaproszonych gości był 
młodszy kapitan Waldemar Pruss, strażak 
ochotnik, autor książki „Strażak. Życie w cią-
głej akcji”. Spotkania dla uczniów z 6, 7 i 8 
klas odbyły się w szkole w Niepruszewie oraz 
w sali Kina Wielkopolanin dla uczniów ze 
Szkół Podstawowych: w Buku, Dobieżynie 
i Szewcach. Pan Waldemar z pasją opowiadał 
o swojej pracy oraz o książce, w której odkrył 
nieznane kulisy pracy strażaka - człowieka, 
który zawsze musi być gotowy...

Młodzież z uwagą wysłuchała prelekcji 

i zadawała liczne pytania. 
Być może spotkanie bę-
dzie impulsem do podjęcia 
w przyszłości takiej ścieżki 
zawodowej.

Na zakończenie na 
uczestników spotkania cze-
kała mała niespodzianka – 
wszyscy otrzymali najnow-
szą zakładkę do książek 
naszej Biblioteki.

CZYTANIE TO MAGIA! O prawdziwości 
tych słów przekonał nas kolejny gość tego-
rocznego Tygodnia Bibliotek – iluzjonista 
i jeden z czołowych polskich magików pan 
Piotr Szumny. Pan Piotr stworzył magiczną 
atmosferę, przenosząc dzieci w świat iluzji, 
a poprzez fantastyczną zabawę przekonywał 
dzieci do czytania książek i odwiedzania 

bibliotek. Książki bowiem rozbudzają naszą 
wyobraźnię i dzięki nim możemy wraz z ich 
bohaterami przeżywać rozmaite przygody, 
przenosić się w czasie i przestrzeni zgodnie 
z rozbrzmiewającym na sali hasłem : „Czy-
tanie to magia, czytanie jest cool, czytanie 
to cały wyobraźni świat mój!”.

Czarodziejskich sztuczek związanych 
z książkami było co niemiara, a w wielu 
z nich brali udział również wciągnięci do 
zabawy widzowie.

Wszyscy świetnie się bawili, a uśmie-
chów, oklasków i zachwytów na buziach 
nie było końca.

Każdy zgodzi się z nami, że nikt nie potra-
fi tak pięknie czytać bajek jak babcia, dlatego 
na spotkanie z najmłodszymi czytelnikami 
zaproszono kilka zaprzyjaźnionych z biblio-
teką babć, które w przepiękny sposób prze-
czytały dzieciom: „Legendy polskie”, „Bajkę 
o krasnoludkach”, „O Szewczyku Dratewce” 
oraz „O rybaku i złotej rybce”.

Spotkania odbyły się w Kawiarni Stop-
klatka oraz w filiach bibliotecznych w Do-
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bieżynie i Niepruszewie. W role lektorek 
wcieliły się panie: Teresa Adamczak, Irena 
Krawiec, Halina Krzyżaniak oraz Bronisława 
Szymanowska, za co SERDECZNIE DZIĘKU-
JEMY!

Pozdrawiamy również wszystkie czyta-
jące swoim wnukom babcie oraz dziadków. 
Te wspólne chwile są po prostu bezcenne.

W czwartkowy wieczór 11 maja odby-
ło się spotkanie poetycko-autorskie z Iloną 
Chojnacką. Poetce towarzyszyli przyjaciele 
Dorota Adam, Adam Boch, Emilia Witkowiak, 
Daria Gronostaj, Kamil Wize, którzy przy 
akompaniamencie instrumentów recytowali 
wybrane utwory.

W swojej poezji pani Ilona porusza te 
wesołe i te smutne tematy związane z jej 
przeszłością.

Spotkanie przebiegło w kameralnej at-
mosferze, pełnej zadumy i refleksji. Ostatni 
zagrany na pianinie utwór, bardzo osobisty 
dla poetki, śpiewała kiedyś Violetta Villas. 
W wydarzeniu uczestniczyli m.in. burmistrz 
Paweł Adam i zastępca burmistrza Agniesz-
ka Słaby.

12 maja Martyna Kwiatkowska, autorka 
książek dla dzieci, harcerka z pasją do po-
dróżowania, odwiedziła czytelników naszej 
biblioteki w Dobieżynie, w Szewcach, w Buku 
i Niepruszewie.

Pani Martyna przywiozła ze sobą ksią-
żeczki, w których opisała prawdziwe miejsca, 
perełki turystyczne Polski. W czasie roz-
mowy z dziećmi opowiedziała o tym, jak 

powstała „Kraina niesłabnących przyjaźni” 
i ilustracje do niej, które namalowała Olga 
Vitos.

Dzieci wysłuchały jednego z opowiadań, 
zadawały pytania dotyczące pracy pisarza, 
otrzymały pamiątkowe zakładki, miały też 
możliwość zakupu książki.

Mocnymi akcentami kończącymi te-
goroczny Tydzień Bibliotek w Buku były 
promocje wydawnictw w trakcie 8. Euro-
pejskiej Nocy Muzeów. Do rąk najmłodszych 
czytelników trafił komiks Michaliny Targosz 
pt. „O czym zaszumiał buk?” – wydany stara-
niem naszej biblioteki. Dla koneserów kina 

czekała nie lada atrakcja, w postaci 
spotkania z krytykiem filmowym 
Tomaszem Raczkiem, który przy-
był do Buku z najnowszą książką pt. 
„Perła z lamusem”, która miała swoją 
premierę ledwie kilkanaście godzin 
przed przyjazdem do Buku.

Miniony tydzień potwierdził 
prawdziwość słów: Moja, Twoja, Na-
sza – biblioteka! Dziękujemy za Waszą 
obecność na co dzień i od święta, bo to 
właśnie czytelnicy tworzą bibliotekę.

Maria Kasperczak
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Nie wszędzie jest tak, jak w Buku. 
W Buku jest wyjątkowo! 
– relacja z 8. Europejskiej Nocy Muzeów

Są takie wydarzenia, które mają swój niepowtarzalny klimat. Są takie wydarzenia, na które 
się czeka i które oferują szeroki wachlarz atrakcji dla osób w każdym wieku. Skierowane 
do miłośników lokalnej historii, osób, które mocno utożsamiają się z naszą gminą, ale 
również tych, których ta historia na co dzień nie interesuje. I choć Izbę Muzealną Ziemi 
Bukowskiej mamy w Buku w tym właśnie miejscu oficjalnie od 1983 r., a pomieszczenia 
piwniczne przekazano bukowskiemu oddziałowi PTTK w 1967 r. w stanie surowym, wręcz 
do odgruzowania – co członkowie organizacji uczynili w czynie społecznym, to informacja 
o jej istnieniu niektórych wciąż zadziwia. To oni, członkowie PTTK oraz Hubert Wejmann, 
kiedyś pracownik promocji w Urzędzie Miasta i Gminy Buk, a obecnie dyrektor Biblioteki 
i Kina Wielkopolanin, zapoczątkowali w 2014 r. Europejską Noc Muzeów, która z roku 
na rok cieszy się co raz większym zainteresowaniem. 13 maja 2023 r. odbyła się już 8. 
Europejska Noc Muzeów w Buku. Była to noc pełna atrakcji, która zmotywowała tłumy 
zwiedzających do wieczornego spaceru po naszym mieście. 

Odkrywamy karty

Początkowo słowiańszczyzna na ekranie 
kina i w programie atrakcji Nocy Muzeów 
miała być dominująca. O tym również miał 
mówić Tomasz Raczek. Wszystko jednak 
wywróciła do góry nogami talia kart, na 
której mają znaleźć się postacie związane 
z naszą gminą. Przy poszukiwaniu brodatego 
mężczyzny będącego nauczycielem akade-
mickim i uczestnikiem powstania stycznio-
wego trafiliśmy na listę osób urodzonych 
w Buku – wśród nich była tylko jedna kobie-
ta – Irena Gawęcka! Przedwojenna aktorka 
kina niemego, o której nikt wcześniej nie 
słyszał… Informacja ta postawiła wszystkich 
pracowników biblioteki i kina na równe nogi 
i uruchomiła lawinę działań, które pozwoliły 
przywrócić blask naszej gwieździe.

Nad Bukiem rozbłysła gwiazda
Postać urodzonej w Buku Ireny Gawęc-

kiej przybliżył nam krytyk filmowy Tomasz 

Raczek, dla którego aktorka również była 
niemałym odkryciem, a której talentem jest 
zauroczony – Jak bardzo to jest niezrozumia-
łe, że Irena Gawęcka nie wróciła do filmu. 

Aktorka zagrała w czterech filmach niemych, 
w których była świetna. Piąty film z głosem, 
gdzie nie wiedzieć czemu zagrała już dru-
goplanową rolę – mówił podczas spotkania 
z widzami w Kinie Wielkopolanin.

Tomasz Raczek porównał ją do Peli Ne-
gri. O niej wie więcej, a żyły w tym samym 
czasie i wyciąga wnioski z pewnych charak-
terystycznych procesów, które w tym czasie 
miały miejsce. Być może to, co spotkało Polę 
Negri, spotkało również Irenę Gawęcką? 
Pola Negri zakończyła karierę przez niski 
głos, który wydawał się być mało atrakcyj-
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ny. Może w tym przypadku było podobnie? 
Nie mamy nagrania jej głosu. Dlaczego nie 
wróciła nigdy do pracy w filmie? Miała ta-
lent! We Francji, w której później mieszka-
ła, miała większe możliwości. Może miała 
problem z językiem? 

Kolejna wielka gwiazda, przepiękna 
blondynka, Ina Benita. Jednak kiedy Tomasz 
Raczek uczył się o historii kina, nikt o niej 
nie mówił. Historia kina ją przemilczała. 
Zastanawiał się dlaczego? Co chwilę o niej 
pisano, była na okładkach pism. W czasie 
wojny Niemcy robili filmy i z tamtych czasów 
pochodzi słynne powiedzenie „Tylko świnie 
siedzą w kinie”. Ina Benita miała narzeczo-
nego, który należał do SS, był Austriakiem. 
W Polsce po raz ostatni widziano ją podczas 
powstania warszawskiego, gdy schodziła do 
kanałów razem z dzieckiem. Przez wiele lat 
jej dalsze losy nie były znane, przyjmowano, 
że w tych kanałach zginęła. Ona układała 
sobie życie za granicą i tam zmieniła nazwi-
sko. Nigdy po wojnie nie próbowała nawet 
zagrać w filmie. Nigdy w swojej rodzinie, tej 
amerykańskiej, swojemu mężowi, dzieciom, 
wnukom, nie przyznała się, że była gwiazdą 
kina w Polsce! Jak przyznał sam krytyk filmo-
wy, który miał przyjemność rozmawiać z jej 
wnuczką – to są zagadki, na które najbliżsi 
nie potrafią odpowiedzieć.

– Irena Gawęcka przeszła jak meteor 
przez historię polskiego kina i zgasła. Wy-
jechała do Francji. Trzeba przywrócić Irenę 
Gawęcką historii polskiego kina. Może ktoś 
się w niej zakocha i będzie szukał jej historii. 
Irena była za nowoczesna na tamto kino” – 
rozmyślał Tomasz Raczek i rozbudził w obec-
nych na sali kina jeszcze większą ciekawość 
na temat biografii tak świetnej aktorki.

Spotkanie zakończyło się niespodzianką 
dla naszego gościa, który został obdarowa-
ny przez lokalnego artystę Karola Tuliszkę 
portretem przygotowanym specjalnie na 
tę okazję, a który obecnie jest zdjęciem 
profilowym naszego ulubionego krytyka 
filmowego! 

Tomasz Raczek  
o Irenie Gawęckiej

Spacerując później z Tomaszem Raczkiem 
bukowskimi uliczkami musiałam zapytać o to, 
czy Irena Gawęcka była dużym odkryciem 
także dla niego? – Ona jest dla mnie dużym 
odkryciem, bo oczywiście z ciekawością popa-
trzyłem na aktorkę polskiego kina niemego, 
której nie znałem. Ale ze zdumieniem stwier-
dziłem, że ona gra w nowoczesny sposób. 
Być może dlatego nie przetrwała. Po pięciu 
latach zrezygnowała. Moim zdaniem ona nie 
pasowała do polskiego kina przedwojnia, 
międzywojnia – ponieważ ono na początku 
lat 30. zaczęło bardzo skręcać w stronę ko-

mercyjnego kina hollywoodzkiego. I wszyst-
ko było robione tak jak w Hollywood, a ona 
kompletnie nie grała w hollywoodzki spo-
sób. Miała pewną taką naturalistyczną barwę 
takiej szczerości, naturalności. O dziwo, Ina 
Benita, która potem stała się gwiazdą kina 
komercyjnego, też tak umiała grać proste 
dziewczyny – np. tak jak w „Chłopach” za-
grała Emilia Krakowska po iluś latach. Tak 
potrafiła zagrać Ina Benita zagrać i trochę 
w ten sposób gra Irena Gawęcka. Także dla 
mnie to było i jest odkrycie.

Tego dnia gwiazda Ireny Gawęckiej 
zaświeciła nad Bukiem, ale czy jeszcze za-
świeci w historii polskiego kina? – Ja bym 
chciał bardzo przeczytać przede wszystkim 
biografię. Co się z nią stało? Dlaczego ona 
przestała być aktorką po zrobieniu pięciu 
filmów, z czego cztery były z nią w roli głów-
nej? Dobrze – wyjechała do Francji, ale tam 
też realizowano filmy. Dlaczego ona nigdy 
nie wróciła do tego zawodu? Co się z nią 
stało? Czy to była kwestia wyboru arty-
stycznego? Czy ktoś jej uniemożliwił karierę 
albo ją wręcz złamał? Czy to była kwestia 
zawodu miłosnego? Zdrowia? Ale żyła wiele 
lat jeszcze potem we Francji. Jakie były jej 
dalsze losy i jakie były przyczyny tego, że 
stała się efemerydą, że stała się meteorem 
historii polskiego kina? A jednocześnie była 
tak utalentowana – co stwierdzam z całą 
pewnością! – podsumował, pozostawiając 
tak wiele nurtujących nas wszystkich pytań, 
póki co bez odpowiedzi.

Perła z lamusem
Po spotkaniu na sali kinowej była moż-

liwość spotkania z Tomaszem Raczkiem 
w Kawiarni Stopklatka i zakupu kolekcjo-
nerskiej książki „Perła z lamusem”, która 
została wydana tylko w 300 egzemplarzach, 
z czego każdy jest numerowany. I to własno-
ręcznie przez jego autora! Nie obyło się bez 
autografów, uścisków, wspólnych rozmów 
i pamiątkowych zdjęć.

Podróż w czasie
Organizatorzy postanowili cofnąć się 

w czasie i tym samym 8. Europejskiej Nocy 
Muzeów w Buku towarzyszył konkurs na 

najlepszą kreację w stylu lat 20. XX wieku 
– czyli czasów, w których debiutowała na 
ekranie Irena Gawęcka! Już od progu Kina 
Wielkopolanin uczestników witali pięknie 
wystylizowani pracownicy biblioteki i kina, 
z dyrektorem na czele! W tym miejscu należy 
wspomnieć także o członkach PTTK, którzy 
w tygodniu poprzedzającym Noc Muzeów 
spacerowali po Buku w stylowych strojach 
i zapraszali do wzięcia udziału w tym wyjąt-
kowym wydarzeniu. Przyznacie, że nie dało 
się przejść obok nich obojętnie? Podobnie 
było z gośćmi, którzy tego dnia do kina wcho-
dzili po czerwonym dywanie. Piękne suknie, 
długie rękawiczki, szale boa, opaski z piórami 
czy perły, które były świetnym uzupełnie-
niem stylizacji! Nie zabrakło czerwonych 
ust czy stylizowanych na lata 20. charakte-
rystycznych fal, które musiały być nie lada 
wyzwaniem dla współczesnych fryzjerów! 
Każda stylizacja zachwycała i sprawiała, że 
wiele osób zatrzymywało się z zachwytem 
i prosiło o wspólne zdjęcie. Przed premie-
rą filmu rozstrzygnięto konkurs i najlepsze 
kreacje, choć wybór z całą pewnością nie 
należał do łatwych!, zostały nagrodzone 
voucherami do Restauracji Melodia w Buku.

Premiera w rodzimym mieście 
dopiero po 95 latach!

13 maja br. film „Szaleńcy” w reż. Leonar-
da Buczkowskiego, w którym Irena Gawęcka 
zagrała główną rolę i tym samym przyczyniła 
się do sukcesu tego filmu, doczekał się pre-
miery w jej rodzimym mieście – po 95 latach! 
W latach, gdy miał swoją premierę w 1928 r., 
w Buku kina jeszcze nie było, co z pewnością 
przyczyniło się do tego, że o Irenie Gawęckiej 
przez blisko stulecie słuch zaginął.

Film zapowiedział Tomasz Raczek, któ-
ry – jak sam z uśmiechem przyznał – czuł 
się w obowiązku uprzedzić, że film trwa 
2,5 godziny. „Proszę się nastawić na po-
wolne smakowanie filmu, który jest niemy. 
W związku z tym w sferze dźwięku będzie 
muzyka, ale trzeba pilnie czytać, ponieważ to 
co się dzieje będzie tłumaczone na planszach 
(…). Film został zrealizowany w 1928 r. i wy-
reżyserował go Leopold Buczkowski. To był 
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pierwszy film bardzo ważnego dla polskiej 
kinematografii reżysera, który reżyserował 
od 1928 r. przez lat kilkadziesiąt” – po tych 
słowach padło pytanie do publiczności, kto 
zagrał główną rolę w jego ostatnim filmie, 
w 1966 r.? – Beata Tyszkiewicz! 

– Buczkowski wybierał zawsze wyjąt-
kowe aktorki do głównych ról w swoich 
filmach. I jeśli on w 1966 r. uznał, że naj-
wybitniejszą polską aktorką, która może 
zagrać w filmie pt. „Marysia i Napoleon” 
jest Beata Tyszkiewicz, to możemy tym 
bardziej docenić, jakie miał dobre zdanie 
o Irenie Gawęckiej. Wtedy młodej dziew-
czynie, z doświadczeniami już w powstaniu 
wielkopolskim, która zresztą została na-
grodzona przez swoją bohaterską postawę. 
Film był cały czas niemy, ale zauważcie Pań-
stwo jak ona tutaj gra. Moim zdaniem, bo 
też niedawno ten film obejrzałem, ona gra 
w sposób nowoczesny. Mimo, że to jest film 
niemy – jesteśmy przyzwyczajeni do tego, 
że w niemych filmach ludzie zachowują się 
trochę dziwnie – mają takie duże, szerokie 
gesty i zachowują się tak, jak dzisiaj już się 
ludzie nie zachowują. Natomiast Irena Ga-
węcka, moim zdaniem, zagrała bardzo no-
wocześnie. Bardzo skromnie, powściągliwie, 
a jednak ma w sobie taki dar przyciągania 
i zatrzymywania uwagi. Dlatego myślę, że 
ona miała prawdziwy, wybitny talent! Ale 
kto wie? Druga moja hipoteza dlaczego jej 
kariera nie przetrwała (…) ona była za no-
woczesna na tamto kino. Muszą Państwo 
pamiętać. 1928 r. końcówka kina niemego 
w Polsce. (…) Natomiast potem, w latach 30., 
polskie kino przedwojenne całkowicie znala-
zło się pod wpływem kina amerykańskiego 
(…). I moje podejrzenie jest takie, że Irena 
Gawęcka na to kino komercyjne, takie wła-
śnie rodem z Ameryki, po prostu była zbyt 
nowoczesna. Zbyt wyrafinowana aktorsko 
i nie zmieściła się w tym sformalizowanym 
gatunkowo filmie międzywojnia. Czekam na 
tę biografię, bo ona odpowie nam na pytania 
i na to, która z moich hipotez jest prawdziwa. 
Jedno jest pewne. Film „Szaleńcy”, który za 
chwilę zobaczymy jest bardzo ciekawym 
filmem, w którym nie musimy stosować 
żadnej taryfy ulgowej dla Ireny Gawęckiej. 
To jest po prostu świetna aktorka i może-
cie być dumni, że pochodzi z Buku” – tymi 
słowami Tomasz Raczek zapowiedział film 
„Szaleńcy” na ekranie Kina Wielkopolanin.

Film niemy z Ireną Gawęcką 
na ekranie Kina Wielkopolanin – 
wrażenia pierwszych widzów

„Z filmem niemym dość rzadko mam 
okazję spotkać się przed dużym ekranem, 
stąd tym ciekawsze były moje odczucia 
podczas seansu. Następujące po sobie na 

przemian obrazy i plansze dialogowe po-
zwalały niespiesznie podążać za historią 
przedstawioną. Była chwila na zaznajomie-
nie się ze słowami, sformułowaniami, które 
dawno wyszły z użycia codziennego, a jednak 
brzmiały znajomo i barwnie, żartobliwie 
momentami. Dzięki temu seansowi Irena 
Gawęcka pojawia się w rozmowach. Sądzę, że 
jej historia będzie miała dla nas do odkrycia 
jeszcze wiele kart” – Kasia.

„Nie znam się na kinie niemym – wcześ-
niej oglądałem tylko Charliego Chaplina oraz 
Flipa i Flapa, ale pamiętam te ich szybkie 
ruchy. I w „Szaleńcach” też te ruchy były, 
ale ona grała inaczej. Tak jak mówił Tomasz 
Raczek – tak nowocześnie” – Karol Tuliszka, 
Rysowany.

„Możliwość zobaczenia po raz pierwszy 
w życiu filmu niemego, w dodatku na dużym 
ekranie to była ogromna przyjemność, a fan-
tastyczne wprowadzenie przez Pana Tomka 
zwiększyło doznania związane z seansem” 
– Filmowy Vibe.

„Nieme kino kojarzyło mi się głównie 
z Charlie Chaplinem. Film ,,Szaleńcy” Le-

onarda Buczkowskiego z 1928 r. był dla 
mnie miłym zaskoczeniem. Nie tylko ze 
względu na scenariusz, ujęcia i kadry sprzed 
prawie stu lat, ale ze względu na wyborną 
grę bukowianki – Ireny Gawęckiej. Ta cza-
rująca dziewczyna zagrała w sposób natu-
ralny, a jednocześnie intrygujący i uroczy. 
Polubiłem ją za grę roli córki dziedzica, 
a jednocześnie zachęciła mnie do obejrzenia 
pozostałych niemych filmów z jej udziałem” 
– Sławek, Historia Buku na fotografii.

Upamiętniono Irenę Gawęcką
W holu Kina Wielkopolanin nie mogło 

zabraknąć elementu, który informowałby 
widzów bukowskiego kina o tym, że Buk 
ma swoją gwiazdę. Tomasz Raczek wspól-
nie z burmistrzem Pawłem Adamem, w to-
warzystwie pracowników biblioteki i kina, 
w pięknych strojach z epoki, odsłonili tabli-
cę upamiętniającą Irenę Gawęcką. Wszyscy 
wierzymy, że nie tylko w Buku rozbłysła 
ponownie gwiazda Ireny Gawęckiej po blisko 
wieku, ale upomni się o nią również historia 
polskiego kina. 
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„Czyń coś powinien,  
będzie, co może”

W Domu Dziennego Pobytu „Pogodna 
Jesień” miała miejsce wyjątkowa wystawa 
rodu Niegolewskich pt. „Czyń coś powinien, 
będzie, co może”. Bogate rodzinne zbiory, 
dzielący się rodzinnymi opowieściami człon-
kowie rodziny, a także projekcja nietypowe-
go filmu zachwyciły wszystkich! Co jednak 
było pretekstem do zrobienia tej wystawy? 
Odnowienie tablicy w bukowskim Sanktu-
arium – Epitafium Niegolewskich. 

Warto zaznaczyć, że tego dnia do Buku 
przyjechały liczne pamiątki z rodu Niego-
lewskich, które zostały w rodzinie, a która są 
w tej chwili rozproszone w kilku miejscach 
w Polsce. Co zatem można było zobaczyć? 
Pozłacaną szczoteczkę do pielęgnacji wąsów, 
prochownicę zasypkową, zwaną pulwersakiem 
z początku XIX w. wykonaną z kości słoniowej, 
pieczęć herbową z tłokiem z herbem Grzymały 
– w formie zbroi wschodniej z repusowanego 
srebra, zdobioną turkusami i koralami czy sy-
gnet i pieczęć Felicjana Niegolewskiego, ojca 
Andrzeja Niegolewskiego. Nie zabrakło także 
rodzinnych albumów, pamiątkowych zdjęć, 
portretów czy dokumentów, które są niezwy-
kle istotne dla członków rodziny. Ciekawym 
i dość niespodziewanym elementem był film 
dokumentalny z 1935 r., co było dużym za-
skoczeniem również dla Tomasza Raczka! Czy 
któreś z tych pamiątek są szczególnie istotne 
dla członków rodziny Niegolewskich? O to 
zapytałam Wandę Niegolewską, wnuczkę 
Wandy i Stanisława Niegolewskich:

„Dla nas jest wszystko cenne. I zdjęcia, 
i portrety, z których jesteśmy bardzo dumni. 
I te bibeloty, które może są mniej efektowne, 
jak się patrzy. Ale każdy z tych bibelotów 
świadczy o jakimś fragmencie życia albo 
jakiejś zasłudze, którą mieli. To są odzna-
czenia, to są pieczęcie, którymi podpisywali 
pisma, które też są ważne. Wszystko jest 
cenne. Bardzo oryginalnym przedmiotem 
jest szczoteczka do pielęgnacji wąsów, po-
złacana, tego pana (wskazuje na portret), 
czyli Andrzeja Niegolewskiego, jest to XVIII-
-wieczny przedmiot”.

Dziadkowie pani Wandy są uwiecznieni 
na powstańczym muralu, z czego, jak sama 
mówi, jest bardzo dumna. Przy wielu oka-
zjach i wydarzeniach w gminie wspomina 
się ich, pamięć o nich jest wciąż żywa, tak 
jak było w trakcie tegorocznej Nocy Muze-
ów. Jakie emocje temu towarzyszą jej jako 
wnuczce? – Muszę Pani powiedzieć, że to 
jest ogromne zobowiązanie. Widzimy, jak 
życiem swoim można na pamięć zasłużyć. 
I to jest dla nas taka droga. Nauka, jak mamy 
żyć, żeby po nas też jakaś pamięć była. To jest 
taka droga, że jeśli przez całe życie przejdzie 
się w ten sposób, że się dla ludzi pracuje, to 
w sercach ludzi się jest na zawsze.

Trzeba przyznać, że rzadko spotyka się 
kogoś, kto tak bardzo pielęgnowałby pamięć 
o swoich przodkach. Dbał o każdy dokument, 
drobiazg codziennego użytku i tak chętnie 
dzielił się tym, co dla niego jest najcenniej-
sze. Dziękujemy za zaproszenie w Wasze 
rodzinne wnętrza, gdzie mogliśmy usiąść 
przy sekretarzyku i w księdze podzielić się 
wrażeniami i wyrazić swoje uznanie.

Wszystkie drogi prowadzą 
do Izby Muzealnej Ziemi 
Bukowskiej

To jedyny punkt stały podczas dotych-
czasowych Europejskich Nocy Muzeów i po-
wiedzmy sobie szczerze – obowiązkowy! 
Podczas wieczornego spaceru uliczkami 
naszego miasta nie sposób tutaj nie trafić, 
bo jego okolice tętnią życiem, a ruch jest 
jeszcze większy niż na co dzień. 

Od samego progu witają nas w stro-
jach z epoki panie z bukowskiego oddziału 
PTTK, które z uśmiechem zapraszają nas do 
środka. Dzielą się swoją wiedzą i ciekawymi 
opowieściami. Nie da się wyjść od nich bez 
pamiątkowego wpisu do księgi oraz drobnej 
pamiątki – pocztówki z fotosami z filmów, 
w których zagrała Irena Gawęcka, na odwro-
cie których była przybijana okolicznościowa 
pieczęć. 

Izbę Muzealną Ziemi Bukowskiej moż-
na było zwiedzać aż do północy. Dla tych, 
którym nie starczyło na to czasu, uprzejmie 

informujemy, że Izba Muzealna jest otwarta 
w czwartki w godz. 16-18 i w soboty w godz. 
11-13. Zwiedzanie jest bezpłatne.

Wróćmy do źródła, czyli powrót 
do słowiańszczyzny

Jak wspominałam na początku, słowiań-
szczyzna w programie atrakcji Nocy Muzeów 
miała być dominująca. Tak się nie stało, jed-
nak tej nie mogło zabraknąć. Przy synagodze, 
na dziedzińcu, miały miejsce warsztaty dla 
dzieci i młodzieży. Co czekało na przybyłych 
gości? Bicie denara Bolesława Chrobrego, 
opowiadanie o Nocy Kupały, warsztat z wy-
konywania świec z węzy pszczelej, prezenta-
cja stempli do drukowania tkanin, pojedynek 
wojów, a także możliwość przymierzenia 
zbroi! Chętnych nie brakowało, a oprócz zdo-
bytej wiedzy było można wrócić do domu 
z własnoręcznie wybitą monetą, wykonaną 
święcą czy pamiątkowym zdjęciem.

Szach-mat!
Tegorocznej imprezie po raz pierwszy to-

warzyszyły turnieje szachowe organizowane 
przez Koronę Zakrzewo! W turnieju dla dzie-
ci i młodzieży o Puchar Burmistrza Miasta 
i Gminy Buk wzięło udział 77 uczestników! 
Natomiast w turnieju błyskawicznym w kat. 
OPEN o Puchar Muzeum Archeologicznego 
w Poznaniu wzięło udział 67 szachistów, co 
łącznie daje 144 graczy! Warto zaznaczyć, 
że dla najlepszej kobiety w drugim turnieju 
czekał puchar w postaci królowej z planszy 
szachowej! Mężczyzna, który zdobył pierw-



KOSYNIER BUKOWSKI    29

sze miejsce, otrzymał puchar króla! Takie 
nagrody to niebywała pamiątka, która z całą 
pewnością wygranym będzie przypominać 
o Buku.

Szachy w średniowieczu – 
średniowiecze w szachach

Pomiędzy turniejami solidna dawka 
wiedzy! I to od samej dr Agnieszki Stempin 
– kierownik Rezerwatu Archeologicznego 
Genius loci w Muzeum Archeologicznym 
w Poznaniu.

Zastanawiacie się, kiedy szachy dotarły 
do Polski? W XI w. ojczyzną szachów były In-
die, a przez Persję i tereny Bliskiego Wscho-
du dotarły one do naszego kraju. W okresie 
średniowiecza były najpopularniejszą grą!

Była również mowa o szachach san-
domierskich. I choć wielu z Was te mogą 
kojarzyć się z popularnym serialem z rolą 
księdza-detektywa przemierzającego san-
domierskie uliczki na rowerze, to nic bar-
dziej mylnego! Szachy sandomierskie zo-
stały odnalezione w 1962 r. podczas badań 
archeologicznych. Po dziś dzień pozostają 
unikatowym znaleziskiem w Polsce, ponie-
waż został odnaleziony cały komplet tej gry! 
Nie brakowało żadnego elementu. Szachy 
sandomierskie pochodzą z XIII w. i do San-
domierza przewieźli je prawdopodobnie 
dominikanie. Figury zrobione są z kości 
zwierzęcych, ręcznie wycięte, następnie 
szlifowane i polerowane. 

Co więcej – kopię szachów sando-
mierskich oraz nowogrodzkich mogliście 
zobaczyć na wystawie znajdującej się na 
antresoli w dawnej synagodze. Wystawa 
archeologiczna znajdująca się na stałe na 
babińcu została poszerzona o eksponaty 
znalezione podczas badań archeologicznych 
na bukowskim rynku w ostatnich latach. 
Na uwagę zasługiwały również brązowe 
bransolety znalezione w Niepruszewie przy 
studni, które kilka lat czekały na to, żeby do 
nas, specjalnie przy tej okazji, mogły zostać 
wyeksponowane.

O czym zaszumiał buk
Ostatnim, ale równie ważnym elemen-

tem tego wyjątkowego wydarzenia była pre-
miera komiksu Michaliny Targosz „O czym 
zaszumiał buk”! Fani talentu naszej buko-
wianki doczekali się nie tylko autografów, 
ale także wryski! I tak np. w wielu egzem-
plarzach znalazło się drzewo bukowe!

O czym jest komiks? Jak sama autorka 
mówi: – To jest historia dwójki dzieci, która 
w czasach słowiańskich przeżywa przygo-
dę. Taką klasyczną, która zawiera pewne 
zadania do wykonania, małe niebezpieczeń-
stwa i wyrzeczenia. Przejście z jednej fazy 
do drugiej. Można tutaj dopowiadać pewne 
rzeczy, że ta przygoda ich zmienia. Dla mnie 
istotne zawsze jest też to, żeby graficznie to 
wszystko współgrało – wszystko jest tutaj 
takie zielone i drzewiaste – to jest wizualna 
narracja tego drzewa. Podsumowując, jest to 
historia dla dzieci promująca słowiańszczy-
znę, pełna ciekawostek, a także w delikatny 
sposób nawiązująca, wcale nie nachalny, do 
naszej legendy bukowskiej. 

Zarówno podczas spotkania autorskie-
go, jak i w komiksie, Michalina Targosz 
przemyca ciekawostki mówiące np. o tym, 
że buk to drzewo, które ma bardzo gładką 
korę i dlatego też rzadziej spala je piorun. 
Jak podkreśla – ludzie w dawnych czasach 
przypisywali jakieś znaczenie do tego. Wię-
cej szczegółów nie zdradzamy, zamiast tego 

zachęcamy do lektury!
Warto wspomnieć, że to nie był pierwszy 

komiks w wykonaniu artystki. Ta uczestniczy 
w Poznańskim Festiwalu Sztuki Komikso-
wej i w takich imprezach jak 24-godzinne 
rysowanie komiksów. Brzmi jak wyzwanie, 
prawda? Dzięki tym imprezom udało jej się 
narysować i wydać 3-4 komiksy. Od zeszłe-
go roku próbuje swoich sił - stworzyła już 
kolejne komiksy, które próbuje własnym 
sumptem wydawać i sprzedawać. Spotyka 
też ludzi, którzy się tym zajmują, wymieniają 
się doświadczeniami – jako tacy niezrzeszeni 
autorzy.

13 maja br. podczas Nocy Muzeów, ale 
też w ramach Tygodnia Bibliotek, miała miej-
sce premiera komiksu „O czym zaszumiał 
buk” i jak sama Michalina podkreśla: „Jest 
to data związana mocno z biblioteką, a ja 
wychowałam się trochę przy tej bibliotece. 
Na tych imprezach bywałam całe lata. Dla 
mnie to jest też powód do dumy i satysfakcja, 
że to się akurat tak zbiegło – jest zarówno 
Tydzień Bibliotek, Noc Muzeów i to nasze 
regionalne miasteczko”.

* * *
Najlepszym podsumowaniem wyda-

rzenia są opinie jego uczestników i do tego 
zestawienia chciałabym dołożyć jeszcze 
jedną – pani Alicji, która na Facebooku bi-
blioteki i kina pod jednym ze zdjęć napisała: 
„Noc w Muzeum jest zawsze magiczna. Ale 
ta w Buku była dla mnie zupełnie wyjątkowa. 
Dzięki Organizatorom mogłam przenieść się 
na chwilę w czasie – w lata 20. i 30., w lata, 
kiedy to Buk był domem i miejscem na ziemi 
moich Pradziadów. Dziękuję za tę przygodę!”.

Dziękujemy za obecność wszystkim, któ-
rzy w 8. Europejskiej Nocy Muzeów w Buku 
wzięli udział! Tego dnia we wszystkich wy-
darzeniach uczestniczyło ok. 700 osób, które 
można było spotkać spacerujące pomiędzy 
punktami i odwiedzające każde z tych miejsc. 
Do zobaczenia za rok!

Monika Błaszczak-Mańkowska
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MGOK  
w oku kamery

Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury to 
kolejny bohater cyklu reportaży, któ-
re powstają w ramach portalu „Kul-

tura u Podstaw” Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopolskiego. Kamera 
co miesiąc odwiedza innego beneficjenta 
programu grantowego „Kulisy kultury”, aby 
przyjrzeć się jego pracy i zrealizowanym 
projektom. W środę, 10 maja, reporter „Kul-
tury u Podstaw”, któremu towarzyszyła pani 
wiceburmistrz MiG Buk Agnieszka Słaby, 
mieli okazję przyjrzeć się zajęciom w pra-
cowni plastycznej, prowadzonej przez Ewę 
Fiksińską, zajrzeć do haftujących seniorek 
oraz wziąć udział w aż trzech muzycznych 
próbach. 

W ramach Studia Piosenki i Ogniska 
Muzycznego były to zajęcia z gry na piani-
nie z Dariuszem Starostą oraz perkusyjne 
z Tomaszem Starostą, przy czym te drugie 
odbywały się w pomieszczeniu piwnicznym, 
które poddane zostało generalnemu remon-

towi i stało się nowoczesną salą prób właśnie 
dzięki pomocy finansowej w ramach „Kul-
tury u Podstaw”. Na koniec wizyty w naszej 
instytucji przed kamerą stanęli rozśpiewani 
członkowie Zespołu Kamerlanego „Amici 

Canti”. W tym roku MGOK już po raz trzeci 
został beneficjentem programu „Kulisy Kul-
tury”. Więcej szczegółów – na co przezna-
czona będzie tegoroczna dotacja – podamy 
niebawem. IDW

Kobieta z Watykanu
W dniu 11 maja br. na spotkaniu autorskim 
w Sali Miejskiej – dawnej synagodze w Buku 
o codziennym życiu i pracy w Watykanie 
opowiadała dziennikarka pani Magdalena 
Wolińska-Riedi. Spotkanie to prowadziła 
dziennikarka radiowa i telewizyjna – Liliana 
Skibińska-Szłapka.

Pani Magdalena Wolińska-Riedi ukoń-
czyła filologię włoską na Uniwersyte-
cie Warszawskim i historię kościoła na 

Papieskim Uniwersytecie Gregoriańskim 
w Rzymie, jest tłumaczką, dziennikarką 
i realizatorką oraz współproducentką ponad 
20 filmów dokumentalnych i seriali o Wa-
tykanie i papiestwie. Zna i często odwiedza 
kościół pw. świętego Stanisława Biskupa 
i Męczennika w Rzymie, z którym w XVI 
wieku związany był znany bukowianin 
Stanisław Reszka. Jako jedna z nielicznych 
kobiet mieszkała za Spiżową Bramą przez 
prawie dwadzieścia lat podczas pontyfikatu 
trzech papieży. 

Licznie zgromadzeni w bukowskiej Sali 
Miejskiej goście mogli dowiedzieć się, jakimi 
sąsiadami byli Jan Paweł II, Benedykt XVI czy 
Franciszek. Dziennikarka w swoich książ-
kach „Kobieta w Watykanie”, „Zdarzyło się 
w Watykanie”, „Z Watykanu w świat” opisuje 
anegdoty i ciekawostki z życia w najmniej-
szym państwie na świecie.

Pani Magdalena jako studentka italia-
nistyki podczas światowych Dni Młodzieży 

w Rzymie poznała swojego męża, który słu-
żył jako żołnierz w Gwardii Szwajcarskiej. 
Ciekawie opowiadała o tym, jak wyglądały 
przygotowania do ślubu, który parze mło-
dej błogosławił przyszły papież Benedykt 
Joseph Ratzinger.

Uczestnicy mogli się dowiedzieć, że 
bramy Watykanu o północy aż do godziny 
6:00 są zamykane i nawet mieszkańcom 
trudno dostać się do środka, jak wyglądają 
mieszkania rodzin gwardzistów papieskich 
i gdzie uczą się ich dzieci. Pani Magdale-
na opowiadała też o zróżnicowanej pracy 
dziennikarki, która relacjonuje nie tylko 
bieżące wydarzenia, ale też katastrofy czy 
nagłe sytuacje.

Podczas spotkania było wiele ciekawych 
opowieści i uśmiechu, a uczestnicy chętnie 
zadawali pytania, aby dowiedzieć się więcej 
o mieszkańcach Watykanu i działalności pani 
Magdaleny Wolińskiej-Riedi.

Do Sali Miejskiej przyjechali nie tylko 
mieszkańcy gminy Buk, ale również sympa-
tycy pani Magdaleny z Poznania i Nowego 
Tomyśla. Niektórzy z nich mieli taki niedosyt 
informacji o pracy dziennikarki z Watykanu, 
że pojechali za nią na kolejne spotkanie do 
Biblioteki Publicznej w Lwówku. 

Na koniec wielu uczestników ustawiło 
się w długiej kolejce, aby otrzymać dedykację 
w książkach i zamienić jeszcze kilka słów 
z autorką. Liliana Przybylska



KOSYNIER BUKOWSKI    31

Sztukę przeżywamy w swojej głowie
Urodziła się Poznaniu, mieszkała w Luboniu, do Buku przeprowadziła się za mężem 
ponad 30 lat temu. Uczyła plastyki w Szkole Podstawowej im. Bohaterów Bukowskich, 
do dziś prowadzi pracownię plastyczną w Miejsko-Gminnym Ośrodku Kultury oraz zajęcia 
z seniorami w Domu Dziennego Pobytu „Pogoda Jesień”. Ewa Fiksińska, bo o niej mowa, 
została wyróżniona „Nagrodą za szczególne osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej 
oraz upowszechnianie i ochronę kultury o istotnym znaczeniu dla gminy Buk”.

– Proszę opowiedzieć o swojej drodze 
zawodowej? 
– Do Buku przeprowadziłam się, jeśli 

dobrze liczę, 34 lata temu. Początkowo pra-
cowałam w Poznaniu w przedszkolu o profilu 
artystycznym, a po przeprowadzce w Szkole 
Podstawowej im. Bohaterów Bukowskich. 
Zgodnie z kompetencjami w zakresie edu-
kacji artystycznej uczyłam plastyki, a mając 
kwalifikacje z oligofrenopedagogiki, praco-
wałam także z dziećmi mającymi specyficzne 
potrzeby edukacyjne. Ze szkoły odeszłam, 
ale od 20 lat prowadzę pracownię plastyczną 
w MGOK-u, a od niedawna zajęcia z senio-
rami w Domu Dziennego Pobytu „Pogodna 
Jesień”. Z obiema grupami spotykamy się 
raz w tygodniu na kilka godzin. Przy czym 
z młodzieżą pracujemy głównie w obszarze 
malarstwa i rysunku, a z seniorkami – bo to 
jednak głównie panie chodzą do mnie na 
zajęcie – staramy się także eksperymentować 
z techniką, formą i materiałami.  

– Sztuka to obszerne pojęcie. Malar-
stwo, rzeźba, architektura, grafika, 
rzemiosło artystyczne, wzornictwo 
przemysłowe… Która z dziedzin jest 
Pani najbliższa? 
– Najbliższe jest mi malarstwo, rysunek, 

ale kocham też architekturę. Moim wielkim 
mistrzem w tej dziedzinie jest Antonio Gau-
di, uważany za geniusza i szaleńca. Cenię go 
za nowatorskie rozwiązania, nawiązania do 
form organicznych, za czerpanie wzorów 
prosto z natury. Kilkukrotnie zwiedzałam 
jego największe dzieło – katedrę Sagrada 
Família w Barcelonie – na różnych etapach 
budowy, a jak wiemy, świątynię skończono 
kilkadziesiąt lat po śmierci Gaudiego. Archi-
tekt potrafił precyzyjnie przewidzieć i za-
projektować grę świateł we wnętrzu dzieła, 
którego nie ukończył. Ale jak wspomniałam, 
kocham też malarstwo, a moi mistrzowie, 
którzy niezmiennie mnie zachwycają, zdu-
miewają i inspirują to Michał Anioł, Rafael 
Santi oraz Leonardo da Vinci ze swoim ge-
niuszem wszechstronności. Z późniejszych 
wielkich nazwisk cenię postimpresjonistę 
Vincenta van Gogha. Pokochałam go za pasję 
życia wbrew wszystkim i wszystkiemu. Czę-
sto wracam także do jednej z jego sentencji: 
„Biada temu, kto jest zadowolony z siebie. Taki 
człowiek nigdy nie nabędzie rozumu”. Pod 
tym zdaniem się podpisuję. Stanie w miejscu 
niczego dobrego nie przyniesie, jako ludzie 

musimy ciągle być w ruchu, choćby mały-
mi kroczkami, ale nie ustawać w rozwoju 
siebie. Sama staram się kierować słowami 
van Gogha. Studiuję albumy z reprodukcjami 
dzieł sztuki, to mnie relaksuje, poza tym cią-
gle mam potrzebę uczenia się od mistrzów. 
Mam w sobie pokorę, że aby móc coś samemu 
zaproponować w pracy z dziećmi czy senior-
kami, umieć ocenić, doradzić, podpowiedzieć 
kierunek, sama również muszę się rozwijać. 
Ostatnia moja wielka fascynacja to prawie że 
nam współczesny malarz i grafik żydowskie-
go pochodzenia Marc Chagall. Wiele godzin 
oglądałam jego pełne pasji, znaczeń i kolorów 
obrazy, z których nic nie rozumiałam, dopiero 
po analizie życia artysty, jego przeżyć, filozofii 
przełożonej na dojrzały wiek, prace Chagalla 
zaczęły do mnie przemawiać. Dziś wiem, że 
to obrazowa forma interpretacji uczuć, któ-
re targały artystą. Jego prace czytam więc 
jak kartki z pamiętnika. Dla mnie sprawiają 
wrażenie wciąż otwartych, jakby niedokoń-
czonych. Czasem myślę, że gdyby żył i mógł 
coś jeszcze domalować do swoich dzieł, na 
pewno by to zrobił. 

– Jak już wspomniałyśmy, przez wiele 
lat pracowała Pani w szkole jako na-
uczyciel plastyki. Co daje dzieciom 
edukacja artystyczna w szkole?
– Daje bardzo dużo i to nie tylko w szkole, 

ale już w przedszkolu. Sama mam wnuki, 
trzylatków, obserwuję ich w otoczeniu do-
mowym i widzę, jak działalność artystyczna 
je rozwija. Jeśli mogę, chciałabym poradzić 
rodzicom, aby nie przyzwyczajali maluchów 
do schematów, niech realizują się twórczo 
w sposób dla dorosłych nawet niezrozumia-
ły. Nie należy oceniać dziecięcych „bazgro-
łów” dorosłą miarą. Czasem coś, co dla nas 
jest nijakie, niezrozumiałe, w opinii dziecka 
zawiera wiele znaczeń. Wystarczy zapytać. 
Zresztą praca z psychologiem to także pra-
ca z rysunkiem. Zajęcia artystyczne uczą 
analizy, syntezy, interpretacji, a więc umie-
jętności potrzebnych w każdej dziedzinie 
życia. W szkole zajęcia plastyczne niosą ze 
sobą w mojej opinii także wielką wartość 
terapeutyczną. To lekcja, na której ucznio-
wie mogą oderwać się od zgiełku i hałasu 
obecnego w szkole, przenieść w inny wymiar. 
Z kolei w pracowni w MGOK-u mam dzieci 
i młodzież w różnym wieku, od drugoklasi-
stów po maturzystkę. Serce mi rośnie, kiedy 
widzę, jak te dzieci świetnie się ze sobą ko-

munikują, jaką mają potrzebę niespiesznej 
rozmowy, podczas której wiek przestaje 
mieć znaczenie. 

– Pracuje Pani także z seniorami, 
prowadząc warsztaty i plenery ma-
larskie? Czym praca z seniorami różni 
się od pracy z dziećmi?
– Może ta odpowiedź zaskoczy, ale nie 

widzę różnicy. Jedyną wydaje się tu wiek 
uczestników zajęć, a ten w dziedzinie, któ-
rą uprawiamy, nie ma znaczenia. Jest ten 
sam zapał, ciekawość i chęć niespiesznej 
rozmowy podczas pracy o życiu i sztuce. 
Natomiast wiem jedno, że dla każdej z grup 
podczas zajęć muszę być całą sobą, swoje 
sprawy zostawić poza pracownią, mieć czas 
na pracę z zespołem i indywidualnie – jeden 
na jeden, każdemu poświęcić uwagę i czas. To 
jest fascynujące w uczestnikach moich zajęć. 
Każdy nosi w sobie pierwiastek geniuszu, 
jest indywidulanym dziełem sztuki, wspól-
nie uczymy się ów pierwiastek wydobyć na 
światło dzienne.  

– W pracowni ma Pani kontakt z dzieć-
mi i młodzieżą, dla których sztuka 
i tworzenie to ważny element codzien-
ności. Przygląda się Pani i towarzyszy 
im w ich artystycznym rozwoju. Czy 
w sztuce talent to połowa sukcesu?    
– Rzeczywiście są osoby, które mają ta-

lent, po prostu dany od Boga, widzę pierw-
sze prace i wiem, że kolejne też będą się 
wyróżniać. Ale sam talent nie wystarczy, 
trzeba go pielęgnować, rozwijać, inaczej nie 
rozkwitnie. Wierzę, że to ćwiczenie czyni 
mistrza. Kiedyś wynotowałam takie zda-
nie, niestety nie pamiętam autora: „Efekt 
pasji i osobistego zaangażowania wymaga 
podejmowania subiektywnych decyzji, by 
potencjał, który otrzymaliśmy od Stwórcy, 
szlifować każdego dnia. Może wtedy stanie 
się diamentem”. Pamiętajmy przy tym, że 
oprócz pasji jest jeszcze życie. Pasja życia 
zaprowadziła van Gogha na szczyt i pchnęła 
w otchłań. Przy czym pasja nie zawsze zna-
czy szczęście. Nie szukajmy więc w życiu 
dosłowności. Obrazy tylko wydają się formą 
zamkniętą. Tego właśnie uczy nasz sztuka. 
Pozwala na przeżywanie jej na swój własny 
sposób, w swojej głowie i ze swoimi myślami.  

Rozmawiała Izabela Dachtera-Walędziak
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Tłum turystów 
w Żarnowcu 
na rajdzie PTTK

23 kwietnia 2023 r. odbył się rajd 
w Żarnowcu organizowany przez 
PTTK oddział Buk. Dopisała nie 

tylko pogoda, ale również turyści, którzy 
przybyli licznie na metę – w wydarzeniu 
wzięło udział 336 osób! 

Na uczestników czekał ciepły posiłek, 
ognisko, Bukowska Orkiestra Dęta Ochot-
niczej Straży Pożarnej w Buku, a także 
konkursy, do udziału w których zachęcali 
organizatorzy. Każdy mógł zmierzyć się 
w przeciąganiu liny, rzucie zośką, lotką czy 

kaloszem „prezesa”. Imprezie towarzyszył 
również konkurs na hasło rajdu, wśród nich 
wygrało: „Kiedy zawitała wiosna, pojechali-
śmy na rajd do Żarnowca. Było to 70-lecie, 

tyle lat temu nie było nas jeszcze na świecie”. 
Wydarzenie współfinansowane przez 

Miasto i Gminę Buk.
Monika Błaszczak-Mańkowska
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Wspólne sprzątanie  
brzegów jeziora w Niepruszewie

16 kwietnia 2023 r. odbyła się akcja 
wspólnego sprzątania brzegów je-
ziora w Niepruszewie. Organizato-

rem wydarzenia była Młodzieżowa Szkółka 
Wędkarska Buk oraz Koło Baszta Buk. 

W akcję włączyli się dzieci i młodzież 
ze szkółki wędkarskiej, którzy do wspólne-
go sprzątania zaprosili również rodziców 
i dziadków, mieszkańcy gminy, sołectwa Kal-
wy, Cieśle i Niepruszewo, druhowie z Mło-

dzieżowych Drużyn Pożarniczych w Buku 
i w Dobieżynie, radni Miasta i Gminy Buk, 
pracownicy ZGK, Urzędu MiG Buk i Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w Buku oraz firma Leh-
mann agrotechnika.

W akcji wzięło udział blisko 150 osób. 
Wywieziono 2 przyczepy śmieci, choć to 
i tak mniej jak podczas zeszłorocznej akcji. 
W tym roku brzegi Jeziora Niepruszewskiego 
zaśmiecało zdecydowanie mniej gabarytów.

Po zakończonej akcji organizatorzy za-
prosili wszystkich uczestników do wiaty bie-
siadnej, gdzie czekał na nich ciepły posiłek.

Monika Błaszczak-Mańkowska

Minipasieka oraz 
domki dla owadów 
z Fundacji ORLEN

W Parku Sokoła stanęły dwa ule poka-
zowe oraz trzy domki dla owadów, 
a w wszystko to dzięki grantowi 

z Fundacji ORLEN uzyskanemu w ramach 
programu „Moje Miejsce na Ziemi”. Ule mają 
nawiązywać do wieloletniej tradycji pszcze-
larskiej na terenie naszej gminy – nie każdy 

wie, że bukowskie Koło Pszczelarzy w 2021 
roku obchodziło 120-lecie działalności. Do-
celowo przy ulach odbywać się będą lekcje 
edukacyjne dla przedszkolaków i uczniów 
z bukowskich szkół. W parkowej minipasiece 

nie zobaczymy żywych pszczół, ale możemy 
przyjrzeć się ulowi w przekroju i zapoznać 
się z etapami powstawania miodu. Co innego 
domki dla owadów. Tutaj każdy lokator jest 
mile widziany!  IDW
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Przedszkolaki 
świętowały  
Dzień Ziemi

21 kwietnia w Przedszkolu im. Kra-
snala Hałabały w Buku świętowano 
Światowy Dzień Ziemi. W tym dniu 

wychowawcy wytłumaczyli przedszkolakom, 
jak ważne jest dbanie o środowisko. Dzieci 
w salach oglądały ilustracje przedstawiające 
odnawialne źródła energii oraz poznały za-

sady i sposoby segregacji odpadów. Następ-
nie grupy przygotowały plakaty promujące 
dbanie o Ziemię oraz środowisko. Wykona-
ne plansze zostały wykorzystane podczas 
przemarszu ulicami Buku. Najstarsze grupy 
przedszkolne: Zajączki, Motylki, Wiewiórki 
i Biedronki udały się do okolicznych parków 
w celu uprzątnięcia znajdujących się tam 
śmieci, które segregowały na plastik, szkło 
i papier. Dzieci chętnie wykonały zadanie i z 
radością obserwowały piękno przyrody oraz 
były dumne z wykonanej przez siebie pracy.

Klaudia Antas
Katarzyna Leśniczak

Gminne zawody 
lekkoatletyczne

W środę 11 maja odbyły się Gminne 
Zawody Lekkoatletyczne dla klas 6 
i 7 Szkół Podstawowych. Rywaliza-

cja odbywała się w 13 konkurencjach m. in. 
pchnięciu kulą chłopców, biegach krótkich 
i średnich czy skokach w dal i wzwyż. W za-
wodach wzięły udział reprezentacje trzech 
szkół: SP Buk, SP Szewce i SP Dobieżyn. Każ-
dy z zawodników walczył indywidualnie 
o jak najlepszy wynik oraz zbierał punkty 
dla szkoły w klasyfikacji generalnej. 
Wyniki poszczególnych konkurencji:
Bieg 60 m dziewczęta [sek.]
1. Zuzanna Zimna - 8,79 - SP Buk
2. Justyna Adamek - 9,16 - SP Dobieżyn
3. Joanna Mazur - 9,66 - SP Buk
Bieg 60 m chłopcy [sek.]
1. Gabriel Drzymała - 8,56 - SP Buk
2. Bartosz Sieradzki - 8,88 - SP Szewce
3. Jędrzej Adamczewski - 9,17 - SP Buk
Skok w dal dziewczęta [m]
1. Zuzanna Zimna - 3,72 - SP Buk
2. Lena Bieszcz - 3,22 - SP Szewce
3. Julia Fechner - 3,20 - SP Dobieżyn
Skok w dal chłopcy [m]
1. Adrian Kubala - 3,95 - SP Dobieżyn
2. Kacper Przydanek - 3,94 - SP Szewce

3. Jakub Stelmach - 3,89 - SP Buk
Pchnięcie kulą chłopcy [m]
1. Oskar Nowak - 12,24 - SP Dobieżyn
2. Ksawery Wala - 11,98 - SP Dobieżyn 
3. Adam Wójcik - 11,00 - SP Szewce
Rzut piłeczką palantową dziewczęta [m]
1. Magdalena Górczak - 39,00 - SP Buk
2. Julia Fechner - 36,00 - SP Dobieżyn
3. Anna Voloschuk - 32,10 - SP Buk
Bieg 400 m przez płotki dziewczęta [min.]
1. Marta Szymankiewicz - 1’26’00 - SP Buk
2. Joanna Mazur - 1’38’’40 - SP Buk
3. Zuzanna Pospieszna - 2’09’’12 - SP Szewce
Bieg 400 m przez płotki chłopcy [min.]
1. Aleksander Atamaniuk - 1’22’’31 - SP Buk
2. Franciszek Dziwak - 1’26’86’’ - SP Buk
3. Marcel Budźko - 1’34’30 - SP Szewce
Skok wzwyż dziewczęta [m]
1. Marta Szymankiewicz - 1,2 - SP Buk
2. Lena Bieszcz - 1,15 - SP Szewce
Skok wzwyż chłopcy [m]

1. Aleksander Atamaniuk - 1,40 - SP Buk
2. Kacper Przydanek - 1,35 - SP Szewce
3. Tymoteusz Tylkowski - 1,30 - SP Buk
Bieg 600 m dziewcząt [min.]
1. Anna Voloshchuk - 2’08 - SP Buk
2. Laura Prokop - 2’10 - SP Buk
3. Antonina Palusińska - 2’29 - SP Buk
Bieg 1000 m chłopcy [min]
1. Kacper Pakuła - 3,48’’44 - SP Dobieżyn
2. Dawid Cichosz - 3,48’75 - SP Buk
3. Gabriel Drzymała - 4’04’00 - SP Buk
Sztafeta MIX 4x100 m [min.]
1. SP Buk - 1’01’’94
2. SP Dobieżyn - 1’05’’57
3. SP Szewce - 1’05’96

KLASYFIKACJA GENERALNA SZKÓŁ:
1. SP BUK - 198 PKT
2. SP SZEWCE - 95 PKT
3. SP DOBIEŻYN - 77 PKT

Paweł Prugar

Nowe oświetlenie wewnętrzne  
hali OSiR

O wymianie lamp w hali sportowej OSiR 
już informowaliśmy. Teraz możemy w końcu 
powiedzieć, że prace dobiegły końca i nowe 
oświetlenie LED jest już wykorzystywane.

Inwestycja dla nas ważna i potrzebna, za 
którą przemawiało wiele korzyści.

Oświetlenie LED jest obecnie najlepszym 
rozwiązaniem, by zwiększyć bezpieczeństwo 
i wydajność, poprawić efektywność energe-
tyczną, zmniejszyć koszty, zadbać o ochronę 
środowiska, uzyskać lepszą jakość transmisji 
telewizyjnych, poprawić atrakcyjność obiek-

tu dla zawodników, kibiców i codziennych 
użytkowników.

Nowoczesne oświetlenie LED jest bar-
dziej trwałe, wydajniejsze i charakteryzuje 
się dużo lepszymi parametrami niż trady-
cyjne rozwiązania. Może być wykorzysty-
wane przez dłuższy czas bez konieczności 
serwisowania. Nie występują zatem koszty 
związane z częstą wymianą źródeł światła 
i konserwacją.

Prace elektryczne były prowadzone 
w szerszym zakresie, bowiem oprócz wy-
miany  głównego oświetlenia i oświetlenia 
bocznego pomocniczego prace obejmowały 
również piętro hali, gdzie montowano nowe 
źródła LED wraz z oświetleniem awaryj-
nym.
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Zakończone prace wpisują się cały czas 
w stopniową, kompleksową modernizację 
obiektu. Na ten moment cały obiekt korzysta 
już z energooszczędnych źródeł LED.

Koszt inwestycji: 82 527 zł brutto

Defibrylator AED  
w Hali Sportowej OSiR

Hala sportowa to miejsce gdzie codzien-
nie przez cały dzień gościmy dziesiątki osób 
jednocześnie to przestrzeń gdzie prawdo-
podobieństwo (NZK) nagłego zatrzymania 
akcji serca jest największe. Ogromne natę-
żenie ruchu osób na obiekcie ale również 
w bezpośredniej okolicy hali gdzie znajdują 
się szkoły skłoniło nas do pokazania, na-
głośnienia informacji o defibrylatorze jaki 
posiadamy.

W przypadku nagłego zatrzymania krą-
żenia, kluczowym czynnikiem jest CZAS. 

W obliczu wrastającej ilości NZK w po-
pulacji czytelnie oznakowany, powszechnie 
dostępny defibrylator w miejscach publicz-
nych jest koniecznością.

Defibrylator w miejscach publicznych 
znacznie zwiększa poziom bezpieczeństwa. 
Nagłe zatrzymanie krążenia może wystąpić 
wszędzie, z wielu powodów. Powinniśmy być 
więc zawsze przygotowani na konieczność 
udzielenia pierwszej pomocy, a z użyciem 
defibrylatora AED możemy to zrobić na naj-
wyższym poziomie.

W holu hali sportowej przy recepcji 
znajduje się takie urządzenie wiodącej 
amerykańskiej firmy Defibtech. Dodatko-
wo urządzenie doposażyliśmy w elektrody 
pediatryczne.

Proste, intuicyjne tak by KAŻDY bez 
problemu mógł go użyć gdy zajdzie taka 
potrzeba. Urządzenie aktywne i pozostające 
w gotowości w razie wypadku. 

Doskonale pamiętam sytuacje jaka miała 
miejsce w zeszłym roku w okolicy dworca 
PKP w Poznaniu gdzie pomocy potrzebo-
wał mężczyzna na jednym z przystanków 
– urządzenie zostało podjęte z dworca jednak 
okazało się niesprawne i osoby nie udało 

się uratować. 
Takie sytuacje pokazują jak ważne jest 

nie tylko posiadanie ale cały czas moni-
torowanie zdatności urządzenia /baterii 
i elektrod/.

Kompletna przebudowa 
pomieszczenia sędziowskiego

Ukończony całkowity remont koryta-
rza na piętrze, nowa klatka schodowa wraz 
z przeszkleniami, odświeżone przedsionki 
w środkowej części hali, nowe oświetlenie 
LED tak w kilku słowach można podsu-
mować ostatnie miesiące, ale tempa nie 
zwalniamy. W chwili obecnej całkowitej 
przebudowie poddajemy pokój trenerski. 
Po raz kolejny co warto zaznaczyć pracami 
zajmują się w pełnym zakresie pracownicy 
OSiR na czele z Panem Darkiem, koordynu-
jącym prace wykończeniowe i montażowe. 
To szczególnie ważne bo na każdym etapie 
mamy pełen wpływ na prowadzenie prac 
i efekt finalny. Dzięki zaangażowaniu i umie-
jętnością pracowników prace sprawnie po-
stępują a przed nami kolejne wyzwania. 

Tomasz Knij 

XXIII Kera Awak Spartakus Cup

Weekend 14-16 kwietnia br. obfito-
wał w wiele sportowych atrakcji, 
o które zadbał w szczególności UKS 

Spartakus Buk. Przez trzy dni mogliśmy ob-
serwować rozgrywki turnieju piłki ręcznej 
młodzików „XXIII Kera Awak Spartakus Cup” 
pod patronatem starosty poznańskiego i bur-
mistrza Miasta i Gminy Buk, które przycią-
gnęły do Buku czołowe drużyny klubowe tej 
kategorii wiekowej. Przyjechały najlepsze 
kluby, aby sprawdzić się na tle zróżnicowa-
nych przeciwników z całego kraju.

Na zakończenie turnieju Paweł Adam 
– Burmistrz Miasta i Gminy Buk wraz ze 
starostą Tomaszem Łubińskim i dyrektorem 

Kera Awak Krzysztofem Nosa-
lem uczestniczyli w ceremonii 
zakończenia imprezy i wręczenia 
nagród.

Ponadto wiele wrażeń do-
starczyła w sobotni wieczór 
drużyna seniorska, wygrywając 
ostatni domowy mecz rozgry-
wek II ligi mężczyzn z zespołem 
z Oleśnicy. Kibicowanie na trybunach tej 
drużynie zapewniło wiele emocjonujących 
wrażeń.

Wypełniona po brzegi hala oraz znako-
mita atmosfera na trybunach dowodzi, że 
męski szczypiorniak w Buku ma się dobrze 

i zmierza w dobrym kierunku. – Systema-
tycznie rozbudowujemy nasze struktury. 
Dążymy do tego, aby dzieci od początku 
szkolenia znajdowały swoje miejsce w ze-
spole seniorskim – mówił Paweł Łubiński, 
prezes UKS Spartakus Buk.
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Zatrudnię prasowaczkę 
gotowych sztuk  

(sukienki, bluzki) 
oraz krawcową.

Praca w Buku  
jednozmianowa.

Tel.: 663- 289- 288

OKRĘGOWA 
STACJA 

KONTROLI 
POJAZDÓW

Buk, ul. Przemysłowa 1
(rondo koło Wavin)

Zapraszamy:  
Poniedziałek - Piątek 7.00-19.00 

Sobota 8.00-13.00

KUPIĘ DZIAŁKĘ NA TERENIE BUKU
Powierzchnia od 100 m2 do 300 m2

tel. 601 571 819

 

 

Oferuję : 

* Trawę z rolki  bezpośrednio  od  producenta  
* Nawozy do  traw  
* Wypożyczenie sprzętu ogrodniczego 
* Zakładanie  ogrodów i fachowe  doradztwo  
* Transport  do 1500 kg.  
 
 + 48 509 710 676 
 

 

  

Oferuję:
• Trawę z rolki bezpośrednio od producenta 
• Nawozy do traw 
• Wypożyczenie sprzętu ogrodniczego 
• Zakładanie ogrodów i fachowe doradztwo 
• Transport do 1500 kg. Tel.: 509 710 676 
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LIKWIDACJA SKLEPU
TOTALNA WYPRZEDAŻ TOWARU 

WSZYSTKO -50%
SKLEP „LILA” BUK, PLAC PRZEMYSŁAWA 4

DZIĘKUJĘ WSZYSTKIM MOIM KLIENTOM 
ZA 33 LATA ZAUFANIA, ŻYCZLIWOŚCI  

I MIŁYCH KONTAKTÓW
LILIANNA BŁASZYK

ZATRUDNIĘ NA STANOWISKO:
 Ślusarz, spawacz TIG, MAG    Ślusarz narzędziowy

 Frezer – ślusarz    Tokarz – ślusarz 
 Szlifierz – polernik

Praca przy produkcji balustrad, karniszy oraz elementów wystroju wnętrz  
w mosiądzu, miedzi i stali nierdzewnej

WYMAGANIA:
• znajomość doboru narzędzi, obsługa wiertarek, 

umiejętność doboru i ostrzenia wierteł, 
elektronarzędzi, giętarek 

• czystość na stanowisku pracy, kultura osobista,
• dyspozycyjność,
• prawo jazdy kat. B
• bez nałogów

OFERUJEMY:
• bardzo dobre warunki pracy
• praca na sprzętach i narzędziach wysokiej 

jakości
• umowa o pracę
• jednozmianowy system pracy 6:00-14:00
• wolne weekendy 
• wysokie premie zadaniowe

 Adres zakładu:  Buk, ul. Dobieżyńska 54
 Proszę o kontakt telefoniczny:  Andrzej Skrzypiński, tel. 600-458-425
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